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AKTUÁLNĚ O VENKOVU:
SPOV 2010: Rozpočtové určení
daní, posílení POV a Vesnice roku
v krajích, veřejné služby v obcích

Spolek pro obnovu venkova si na své
prosincové valné hromadě stanovil základní
priority činnosti v roce 2010 včetně rozpoč-
tu a schválil termínový kalendář v roce 2010.
Mezi základní priority bude patřit: Nadále se
zasazovat ve spolupráci s partnery a MF ČR
o přijetí zákona o rozpočtovém určení daní,
který nebude diskriminační pro venkovské
obce. Pokračovat s krajskými reprezentacemi
v práci na posílení krajských POV a stabilizo-
vat soutěž Vesnice roku na krajské úrovni,
oslovit všechny hejtmany ohledně POV a SVR
2010. Aktivně se zasazovat o zachování stát-
ních a veřejných služeb na venkově. Pracovat
v souladu s programem Desatero pro kraje.

Více informací na straně 2 a 3

ROZHOVOR: Předseda Sdružení
místních samospráv Josef Barto-
něk: Přál bych venkovu, aby byl
ušetřen od diskriminace

Josef Bartoněk je necelý rok předsedou
Sdružení místních samospráv ČR (SMS), druhé
volební období vykonává funkci starosty měs-
tyse Osvětimany na Slovácku ve Zlínském kra-
ji. Bojuje proti diskriminaci venkova vůči měs-
tům, uznává Spolek pro obnovu venkova jako
prostředníka a partnera, který významným
způsobem pomáhá překonat komunikační
problémy při jednáních o rozpočtovém určení
daní. Klade důraz na to, aby se celá republika
vyvíjela rovnoměrně a aby lidé na venkově by-
li ušetřeni diskriminace, která dnes existuje
a aby si lidé, kteří o venkovu rozhodují a ovliv-
ňují dění na něm, uvědomili jeho význam.

Rozhovor začíná na str. 6

TÉMA: Obce mají povinnost vést
kroniku, ale sehnat dobrého kro-
nikáře může být problém

Kronika obce neboli obecní kronika, dříve
též pamětní kniha obecní, je letopisecké dílo,
které zachycuje zprávy o důležitých a pamě-
tihodných událostech v obci pro informaci
i poučení budoucím generacím. Tak zní jedno
z encyklopedických hesel. Pro vedení mno-
hých obcí je kronika zdrojem zajímavých a čas-
to „úžasných“ informací o obci z dob minu-
lých. Pro řadu starostů je však splnění povin-
nosti vést obecní kroniku nelehkým úkolem.
Získat zapáleného nadšence, který bude úda-
je o obecním dění nejen pečlivě shromažďo-
vat, ale také pravidelně zaznamenávat do kro-
niky, totiž není mnohdy jednoduché. Výjim-
kou nejsou ani obce, kde si kroniku nevedou
vůbec. Více informací na str. 9
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Pozvánka na schůzi SPOV
v Kolovratském paláci Senátu
Schůze se koná v úterý 5. 1. 2010 od 9.00 hodin v Černínském salonku (místnost
č. 122) v Senátu Parlamentu ČR (recepce Kolovratský palác).

Program:
1. 9.00–9.10 Kontrola usnesení
2. 9.15–9.30 SVR 2009 Slavnostní ukončení soutěže.

Podmínky a pravidla soutěže SVR 2010.
3. 9.30–10.00 Datové schránky – první zkušenosti
4. 10.00–10.45 Družstevní obchody na venkově
5. 10.45–11.15 Účetnictví obcí – projednané

stanovisko Komory obcí SMO ČR
6. 11.15–12.00 Různé

OBSAH:
Aktuální informace SPOV str. 2 – 5
• Záznam z Valné hromady Spolku
• Starosty vítězných obcí soutěže Vesnice roku

2009 přivítal na Hradě prezident Václav Klaus
• Financování činnosti Spolku 2009 a 2010
• Termínový kalendář SPOV ČR 2010

Rozhovor str. 6 – 8
• Přál bych venkovu, aby byl ušetřen od diskri-

minace. Rozhovor s Josefem Bartoňkem, před-
sedou Sdružení místních samospráv ČR

Téma str. 9 – 10
• Obce mají povinnost vést kroniku, ale sehnat

dobrého kronikáře je problém

Aktuálně o venkovu str. 11 – 13
Programy obnovy venkova 2010
• Jihomoravský kraj dá rekordních 80 milionů
• Když se chce, tak to jde… (i v krizi!)
• Zlínský kraj: 32 milionů místo dvaceti
• Olomoucký kraj sníží podporu
• Vysočina: každá obec 104 tisíc

Aktuálně o venkovu str. 14 – 16
• Problémy venkova jsou v Evropě podobné
• Středoevropské cesty k živém venkovu
• Malé obce vydělávají na bohatých firmách ve

svém katastru

Akce v regionech str. 17 – 21
• Lidé na severu Moravy, které rychlá povodeň

připravila o obydlí, dostali nové domky
• Cyklostezka Bečva má nové logo. Usiluje být

nejdelší v zemi
• Cyklisté v ČR využívají přes 40 000 km zna-

čených cyklotras
• Vítězná Farma roku 2009 z Náchodska
• TRAMP mluví k seniorům

Dotační programy str. 22 – 25
• Počet žádostí o dotace z fondů EU přesáhl 30 tis.
• 9. kolo PRV: pro zemědělce a investice do lesů
• XV. výzva OPŽP: řešení komunálního odpadu
• „Cestovní ruch pro všechny“: nově 100 milionů
• Nejmladší průmyslová zóna v Holešově po pě-

ti letech dokončena
• Ministerstvo navýšilo příspěvek pro ROP Střed-

ní Morava
• Plzeňský kraj opět podpoří obnovu kulturních

památek
• Olomoucký kraj opět zaplatí za obce a města

poplatky OSA
• Jihočeský kraj podpoří územní plány
• Jihočeský kraj podpořil projekty rozvoje ven-

kova a krajiny
• Granty Nadace Partnerství do 20 000 korun
• Seznam příjemců z fondů EU byl zveřejněn

Valnou hromadu zahájil Mgr. Eduard Kavala, který současně přítomné přivítal. Valná
hromada se řídila Jednacím řádem, který byl schválen na toto volební období na Valné
hromadě SPOV ČR dne 6. 12. 2006. Zapisovatelem byla jmenována Ing. Marcela Harno-
vá. Přítomno bylo osobně nebo prostřednictvím plných mocí celkem 54 členů.

Následně bylo projednáno a schváleno:
1) Program valné hromady
2) Zpráva předsednictva o činnosti SPOV ČR za období 2009,

včetně zprávy o plnění usnesení přijatých na předchozí VH
3) Zpráva pokladníka o plnění rozpočtu
4) Zpráva revizní komise
5) Příspěvek obci Bělotín ve výši 150.000 Kč z rozpočtu SPOV ČR 2009
6) Termínový kalendář jednání SPOV ČR v roce 2010
7) Rozpočet na rok 2010

Valná hromada ukládá předsednictvu:
• Dopracovat rozpočet do jednotlivých rozpočtových položek s pověřením provádět

změny výdajů v průběhu roku dle přijatých příjmů tak, aby rozpočet byl vždy minimálně
vyrovnaný

• Ve spolupráci se všemi vyhlašovateli projednat a dopracovat změny podmínek soutě-
že Vesnice roku 2010

• Spolupracovat s Národní sítí místních akčních skupin ČR, Národní observatoří venko-
va o.p.s.

• Spolek bude aktivním partnerem v Celostátní síti pro venkov, SMO ČR a SMS ČR
• Žádat o finanční podporu na svoji činnost centrální a regionální orgány ČR
• Pracovat v souladu s nastavenými prioritami a schváleným programem Desatero pro

kraje
• Pokračovat s krajskými reprezentacemi v práci na posílení krajských POV a sta-

bilizovat soutěž Vesnice roku na krajské úrovni, oslovit všechny hejtmany
ohledně POV a SVR 2010

• Aktivně se zasazovat o zachování státních a veřejných služeb na venkově
• Ve spolupráci s ŠOV a Českou komorou architektů zpracovat knihu – „Tvář našeho

venkova“
• Aktivně se podílet do projektu „Má vlast“ – na Vyšehradě
• Nadále se zasazovat ve spolupráci s partnery a MF ČR o přijetí zákona o roz-

počtovém určení daní, který nebude diskriminační pro venkovské obce

Dle průběhu jednání zapsala: Ing. Marcela Harnová
(Další informace na straně 4 a 5)

Záznam z Valné hromady
Spolku pro obnovu venkova ČR
(1. 12. 2009 v Senátu Parlamentu ČR)

mailto:info@studiomatrix.cz
mailto:zpravodaj.spov@seznam.cz
mailto:marie.sulakova@seznam.cz
mailto:tomas.sulak@smarv.cz
www.spov.org
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Vítězové soutěže Vesnice roku 2009 se
setkali 8. prosince 2009 v budově Senátu,
kde od předsedy horní komory parlamentu
Přemysla Sobotky převzali pamětní listiny,
kalendáře a lexikony obcí. Po setkání v Se-
nátu přivítal vítěze patnáctého ročníku SVR
na pražském Hradě prezident Václav Klaus
a ministr pro místní rozvoj Rostislav Von-
druška. Vítězové se setkali také s předsedou
Poslanecké sněmovny Miroslavem Vlčkem.
„Přijetí u pana prezidenta bylo velmi pří-
jemné. Diskutovali jsme s ním hlavně o prob-
lematice venkova,“ citoval Jiřího Řezníčka,
starostu vítězné obce Tučína, Deník. Upozor-
nil, že jedním z probíraných témat byla na-

příklad satelitní městečka, která v obcích vzni-
kají. Někteří starostové je hodnotí příznivě, ji-
ní spíš negativně. „My sice satelitní městeč-
ko nemáme, ale také se k nám pár lidí přistě-
hovalo a do života naší obce se rádi zapojují,“
uvedl starosta Tučína.

Soutěž Vesnice roku každoročně pořádá
ministerstvo pro místní rozvoj ve spolupráci
se Spolkem pro obnovu venkova a dalšími
institucemi, nejprve v jednotlivých krajích
a poté v celonárodním kole. „Celá soutěž je
postavena na Programu obnovy venkova.
Měla by obce inspirovat k tomu, aby se ne-
jen rozvíjely, ale také dbaly o obnovu. Hod-
notí se jednotliví účastníci komplexně, při-

čemž jejich společenská a duchovní úroveň
většinou převažuje nad vizáží. To, že někde
není opravená fasáda, ještě neznamená, že
by kvůli tomu byla obec méněcenná,“
uvedl v Deníku předseda Spolku Eduard Ka-
vala. „Není nutné, aby úspěšná obec měla
nějakou drahou turistickou atrakci. Stačí
pěkná akce nebo tradice,“ dodal Kavala, kte-
rý je starostou Bělotína. Předseda Spolku
zdůraznil, že v posledních letech je soutěž
vyrovnaná a komise mívá těžké rozhodo-
vání určit vítěze. „Rok od roku se do sou-
těže zapojuje více obcí, takže pravděpo-
dobnost vítězství je stále nižší“.

TSu (Deník – ka)

A A k t u á l n í in f o r m ac e S P OV 3

Starosty vítězných obcí soutěže Vesnice roku 2009
přivítal v prosinci na Hradě prezident Václav Klaus

Starosty vítězných obcí soutěže Vesnice roku přivítal prezident Václav Klaus. Na dalším snímku je s předsedou SPOV Eduardem Kava-
lou. Starosta vítězné obce Tučín Jiří Řezníček s předsedou Poslanecké sněmovny Miloslavem Vlčkem. Foto: Marcela Harnová



Zpravodaj SPOV ČR • č.142 • 12/2009

A A k t u á l n í in f o r m ac e S P OV: Z j e d n á n í v a l n é h ro m ad y 4

Spolek pro obnovu venkova je otevřenou zájmovou nevládní
a nestranickou organizací a účtuje od 1. 1. 2005 v soustavě da-
ňové evidence (legislativně upravené zákonem č.586/1992 Sb. Ve
znění novel, a to §7b zákona.). Účetnictví vede tajemnice SPOV
Ing. Marcela Harnová.

V soustavě daňové evidence není vedena pokladna. Všechny
platby jsou vedeny přes BÚ – Českou spořitelnu – oblastní poboč-
ka Praha 1, Rytířská 29.

Provedli jsme kontrolu předložené účetní uzávěrky za období od
10. 11. 2008 do 29. 10. 2009. Dne 1. 6. 2009 revizní komise pro-
vedla pololetní kontrolu, kde navrhla některé evidenční doplňky.
1. Byly zkontrolovány příjmy (vložné) a výdaje (náklady) na soutěž Ves-

nice roku 2009. Příjem byl 417 246,00 Kč a náklady k 29. 10. 2009
činily 604 869,00 Kč. Přečerpání činí 187.623,00 Kč. Důvodem
je vysoká úhrada nákladů v listopadu a prosinci 2008 ve výši
282 575,00 Kč. Dosud nebyla zaslána fakturace nákladů na uby-
tování celostátní hodnotitelské komise před vyhlášením SVR 2009
v Tučíně. Dále je nutno hradit náklady na organizaci slavnostního
přijetí vítězů v Senátu Parlamentu ČR, které se koná 8. 12. 2009.

2. Kontrolou bylo zjištěno, že platby na Zpravodaje a web činí v ro-
ce 2009 267 985,50 Kč. K 30.10.2009 bylo naplánováno pro-
investování v celkové částce 300.000,00 Kč.

3. Ověřili jsme soulad informací v SPOV ČR za uplynulé období
s ověřenou účetní uzávěrkou. Podle našeho názoru jsou tyto in-
formace ve všech významných ohledech v souladu s touto účet-
ní uzávěrkou.

Revizní komise překontrolovala zápis v daňové evidenci vedené
v peněžním deníku, příjmy a výdaje peněžních prostředků na úč-
tech u banky včetně zůstatků, faktury přijaté, faktury vydané, po-
drobné vedení jednotlivých výdajů akcí, kontrolu prvotních dokla-
dů, příkazy do peněžního ústavu a výpisy z peněžního ústavu.

ČLENOVÉ

Důkladnou kontrolu jsme provedli také v seznamu členů SPOV
a evidenci členských příspěvků. K datu 29. 10. 2009 bylo celkem čle-
nů 841 (z toho 701 obcí a 105 jednotlivců a 35 právnických osob).

Rozdělení členů v 13-ti kraj. spolcích: Počet členů Čerpání v Kč
Jihočeský kraj 68 36.958,00
Jihomoravský kraj 107 20.352,60
Karlovarský kraj (2007,2008) 16 16.600,00
Královehradecký kraj 57 0
Liberecký kraj 26 0
Moravskoslezský kraj (2009) 104 65.100,00
Olomoucký kraj 118 0
Pardubický (2007, 2008) 42 59.260,00
Plzeňský kraj 54 43.840,00
Vysočina 47 0
Zlínský kraj 61 37.605,00
Ústecký 56 34.240,00
Středočeský + Pražský (2007, 2008) 71+13 88.460,00
Čerpání 402.415,00

Faktury pro placení členských příspěvků byly poprvé rozeslány
v lednu 2009. První upomínka k zaplacení členských příspěvků
v rozsahu cca 12-ti % členské základy byla odeslána 20. 6. 2009.
Druhá upomínka byla odeslána krajským organizacím emailovou
cestou dne 1. 10. 2009 s žádostí o pomoc. Současně byla odeslá-
na poštou jednotlivým neplatičům výzva k zaplacení a skenovaná
faktura byla odeslána jednotlivým neplatičům také emailovou poš-
tou. K dnešnímu dni nezaplatilo 9 obcí, 11 fyzických osob a 1 práv-
nická osoba – celkem 21 členů. Revizní komise navrhuje písemný
dotaz těmto neplatičům, zda chtějí být členy SPOV ČR.

Na účtu SPOV ČR u České Spořitelny k 29. 10. 2009 je
3.777.016,36 Kč. Příjmy činí od 10. 11. 2008 – 2.352.290,19 Kč.
Výdaje činí od 10. 11. 2008 – 2.213.554,05 Kč. Podle našeho ná-
zoru účetní uzávěrka zobrazuje věrně ve všech významných ohle-
dech výsledek hospodaření a finanční situaci za rok 2009 v soula-
du se zákonem o účetnictví a příslušnými předpisy České republiky.
Revizní komise neshledala žádné nedostatky v soustavě daňové
evidence a platbách finančnímu úřadu – vedené Ing. Marcelou Har-
novou. Revizní komise navrhuje vyplatit Ing. Marcele Harnové od-
měnu za další mimořádné aktivity (vydání výroční zprávy tiskem, za
organizaci vyhlášení Soutěže vesnice roku 2009 v Luhačovicích) ve
výši 25000 Kč. V Praze dne 29. 10. 2009:

Ing. Ludmila Krušková, Jana Vaníčková, Jaroslav Knap

Financování činnosti Spolku v roce 2009
(Výtah ze zprávy revizní komise na valné hromadě SPOV)

Rozpočet SPOV na rok 2009
– bilance od 1. 1. do 29. 10. 2009
Návrh rozpočtu: Plán skutečnost

Příjmy 1.746.650,00 2.235.446,54

Členské příspěvky v roce 2009 1.146.650,00 1.298.934,00
Dotace MMR ČR na Regiontour 200.000,00 500.000,00
a mzdu
SVR 2009 400.000,00 417.246,00
Další příjmy 19.266,54

Výdaje 1.746.650,00 1.580.337,49

Krajské organizace 450.000,00 402.415,00
Běžné výdaje a služby 126.950,00 144.744,99
SVR 2009 375.700,00 322.294,00
Zpravodaj 180.000,00 208.000,00
Web 74.000,00 59.985,50
Tajemnice včetně pojištění 490.000,00 442.898,00
Národní konference o venkovu 50.000,00 0,00

Rozpočet SPOV ČR
– plán na rok 2010:
Příjmy 1.727.700,00

Členské příspěvky 1.127.700,00

Z toho:
Obce (695x1500) 1.042.500,00
Fyzické osoby (96x250) 24.000,00
Právnické osoby (34x1800) 61.200,00
Dotace z MMR ČR na mzdu tajemnice 200.000,00
SVR 2010 400.000,00

Výdaje 1.727.700,00

Krajské organizace 450.000,00
Běžné výdaje a služby 87.700,00
SVR 2010 400.000,00
Zpravodaj + web 300.000,00
Tajemnice včetně pojištění 490.000,00
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5. 1. 2010 – SVR 2009 – podmínky a pravidla soutěže SVR 2010,
Datové schránky – první zkušenosti, Družstevní obchody na ven-
kově, účetnictví obcí – MF ČR
14. – 17. 1. 2010 – Regiontour Brno 2010
2. 2. 2010 – Rozvoj venkova – krajinný plán a facilitace pozem-
kové úpravy včetně povodňových úprav, vyvolat jednání s vede-
ním pozemkového fondu o možnosti pozastavení prodejů po-
zemků v lokalitách, které nemají vypracován ÚPO, spolupráce
s Českou komorou architektů (ČKA)
Březen 2010 – Den malých obcí Praha, Vyškov
21. – 25. 3. 2010 – výstava Techagro Brno 2010
Duben – Pozemkové úpravy – seminář v Senátu PČR
6. 4. 2010 – Rodina nástroj prosperity
4. 5. 2010 – Možnosti spolupráce s vysokými školami

1. 6. 2010 – Rozpočtové určení daní
26. 8. – 31. 8. 2010 – Výstava Země živitelka České Budějovice
Září 2010 – vyhlášení výsledků SVR 2010 v Luhačovicích
4.10. 2009 – Zprávy o činnosti krajských organizací
Říjen–listopad – Národní konference Venkova 2010
Listopad – Den malých obcí Praha, Vyškov
2. 11. 2010 – Příprava valné hromady
7. 12. 2010 – Valná hromada
Prosinec – přijetí vítězů SVR 2010 v Senátu PČR, u pana prezi-
denta a v Parlamentu ČR

Témata k doplnění:
Úřad pro zastupování státu; POV – Středočeský kraj – SVR 2010;
STEM – 20. let venkova

Valná hromada ocenila desetileté hospodaření SPOV
a přispěje obci Bělotín, kterou vede předseda Spolku

V bloku informací o hospodaření Spolku vystoupil na valné hro-
madě senátor Žák, místopředseda SPOV ČR, s bilancí hospodaření
za uplynulých 10 let, kdy je předsedou Mgr. Eduard Kavala. Spolek
dnes disponuje částkou 3,5 milionu korun. Tuto situaci hodnotil po-
zitivně. Velký vliv na stav účtu má přímo předseda Spolku. Spolek
funguje dobře také díky podpoře Obce Bělotín, která přispívá také
nemalou měrou svými prostředky. Obec hradí panu předsedovi ná-
klady na cestovné, pomáhá při rozesílání velkých poštovních zási-
lek včetně další podpory administrace. Místopředseda Žák podal ná-
vrh přispět Obci Bělotín na nákup nového auta, kterým pan před-
seda do Prahy jezdí. Příspěvek by činil 150.000 až 200.000 Kč dle
dohody a schválení na dnešní valné hromadě.

Předseda Kavala: strohá čísla sdělují, že funkce předsedy SPOV ČR
stojí Obec Bělotín ročně rámcově 300.000 Kč. Dosud to neřešili. Až
v letošním roce, kdy dochází auto, obec postihla povodeň, ekono-
mická situace je taková jaká je, byly tyto otázky otevřeny. Požádal
o zvážení podpory. Pokud finance nebudou poskytnuty, nic se nezas-
taví. Intenzita dojíždění bude stejná. Pokud bude podpora poskytnu-
ta, letošní rozpočet bude přebytkový. Nejedná se o příspěvek jednot-
livci – osobě předsedy Kavaly. Vozíme materiály do Prahy, na prezen-
tační výstavy do Brna a Českých Budějovic. Nové auto bude mít i nižší
spotřebu. Obec Bělotín je v situaci, kdy bychom to neodmítli.

Diskuze:
Pan Tyl: souhlasí s poskytnutím podpory a navrhl zakoupení au-

ta pro potřeby Spolku.
Pan Kavala: není nutné zakoupení auta, zvýšily by se náklady na

další položky pojistné atd. Mají návrh koupení výhodného auta pro
samosprávu.

Pan Peša: záležitost je ryze koncepčního charakteru a musí se
vyřešit i do budoucna. Nákup vozidla obci, jejíž starosta je předse-
dou Spolku, je variantou, která se mu příliš nelíbí. Umí si předsta-

vit, že budou uhrazeny veškeré náklady na dopravu spojené s ces-
tami předsedy kamkoliv. To je nutné a není důvod, aby je hradila
obec. To znamená máme cesťáky, které budou plně Spolkem uhra-
zeny. Pokud obec starostovi toleruje úhradu cestovného včetně ča-
su stráveného pro Spolek, doporučil finanční podporu nazvat pří-
spěvkem Obci Bělotín ze strany Spolku.

Pan Kavala: prokazování cestovného sebou přináší administra-
tivní prokazování, jedu do Prahy projednávat kanál, nebo jedu jed-
nat o záležitostech Spolku?

Místopředseda Žák: doporučil poskytnout příspěvek 150.000 Kč
obci Bělotín bez bližší specifikace.

Pan Hlaváč: doporučil příspěvek obci Bělotín. Řešení cestovného
předsedy doporučil projednat samostatně v rámci předsednictva.

Pan Stojan: podporuje návrh pana senátora Žáka. Doporučil pro
budoucnost koncepční řešení formou změny stanov.

Ing. arch. Florian: navrhl zvýšit rozpočet pro rok 2009 o příspěvek Ob-
ci Bělotín na výdajové straně o 150.000 Kč a valná hromada rozhodne.

Hlasování: Pro – 52, Zdrželo se – 2, Proti – 0

Termínový kalendář schůzí a témat SPOV ČR pro rok 2010
Předsedkyně Stálé komise Senátu pro rozvoj venkova Lud. Müllerová Tajemnice SPOV Marcela Harnová
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Pane starosto, jste necelý rok předse-
dou Sdružení místních samospráv ČR, ja-
ké jsou Vaše priority v tomto působení?

Mezi své hlavní priority při vstupu do té-
to funkce jsem si stanovil boj proti korupci
a odstranění diskriminace ve financování ob-
cí. Samozřejmě máme širší rozsah působ-
nosti, zabíráme celou rozsáhlou problema-
tiku fungování měst a obcí, ale toto jsou
skutečně naše stěžejní témata. Momentálně
například řešíme zrušení povinnosti umísťo-
vat značky při měření rychlosti ve městech –
spolu s tím se chceme pokusit o znovuob-
novení možnosti, aby městští strážníci moh-
li měřit rychlost i na jiném katastru, napří-
klad v obci, snažíme se aktuálně o to, aby
byly lépe časově financovány dotace z fon-
du životního prostředí, protože se tam hod-
ně zpožďují toky peněz, což působí obcím
velké problémy. Aktuálně s ministerstvem
pro místní rozvoj a se slovenskou stranou ře-
šíme závažné potíže, které se objevují ve fi-
nancování dotací z operačního programu
přeshraniční spolupráce.

Vaše rozpětí je tedy velmi široké. Ne-
mýlím-li se, hlavním cílem SMS je řeše-
ní problému rozpočtového určení daní
a zrovnoprávnění obcí. V nedávné do-
bě došlo k jednáním Sdružení místních
samospráv na straně jedné a Svazem
měst a obcí, Spolkem pro obnovu ven-
kova na straně druhé. K čemu jste do-
spěli a myslíte si, že můžete najít spo-
lečnou řeč a předložit nějaký společný
návrh na řešení, protože víme, že ty po-
zice jsou různé – jak u Sdružení míst-
ních samospráv, které bojuje spíše za ty
malé obce zatímco Svaz měst a obcí bo-
juje spíše za ta větší města...

Všichni, které jste zmínil, jsme se zúčast-
nili práce komise na ministerstvu financí,
která měla připravit nový zákon o rozpoč-
tovém určení daní. Je známo, že byla v rám-
ci této práce zpracována vysokými školami
analýza financování měst a obcí a z této
analýzy, dle našeho názoru, jednoznačně
vyplývá, že tato diskriminace menších sídel
existuje. A to v takovém rozsahu, že není
možné, aby přijatelné zrovnoprávnění ne-
postihlo čtyři největší města, která jsou na-

Přál bych venkovu, aby byl ušetřen od diskriminace

Rozhovor s Josefem Bartoňkem, starostou Osvětiman na
Slovácku a předsedou Sdružení místních samospráv ČR

prosto neoprávněně privilegována. To je sa-
mozřejmě zatím nepřípustné pro Svaz měst
a obcí, který má od sněmu stále platné us-
nesení, že nikomu nesmí být ubráno. Ačko-
liv na jejich posledním sněmu bylo přijato
usnesení nové, že neodůvodněné rozdíly
mají být odstraněny a že Svaz měst a obcí
na tom má spolupracovat, přeci jen existu-
je jakýsi nesoulad mezi naším názorem, že
stávající model je nesystémový a požadav-
ku zavedení systému, a názorem Svazu
měst a obcí, který brání velká města. Mož-
ná toho trochu využilo i ministerstvo finan-
cí, které ukončilo práci komise s tím, že pro-
zatím, dokud se neshodneme na tom, jak
má vypadat rozpočtové určení daní, práce
komise nebude pokračovat. Tento postoj
ministerstva je možná trochu zklamáním
pro všechny strany, protože všichni předpo-

kládali, že po dokončení analýzy minister-
stvo samo předloží nový návrh zákona o fi-
nancování obcí. Bohužel se tak nestalo.
Nám bylo ze strany Spolku pro obnovu ven-
kova vyčítáno, že jsme sami aktivně navrhli,
jakým způsobem analýzu využít ke kon-
strukci nového zákona, ale to přece nezna-
mená, že bychom někomu zakazovali, tím
méně ministerstvu financí, aby podal svůj
návrh. Jen jsme chtěli přispět k tomu, aby
bylo vidět, jakým způsobem analýzu inter-
pretujeme a jak vidíme její výsledek. Nicmé-
ně stav je teď takový, že společně se Sva-
zem města a obcí a Spolkem pro obnovu
venkova hledáme společnou platformu
v názorech na financování obcí, na které
bychom se shodli, zkoušíme najít společné
požadavky a společná témata, co by měl
nový zákon o RUD řešit. Pokud najdeme

Josef Bartoněk, předseda Sdružení místních samospráv ČR (SMS) a starosta městyse Osvě-
timany na Slovácku

Josef Bartoněk je necelý rok předsedou Sdružení místních samospráv ČR (SMS), druhé volební období vykonává funk-
ci starosty městyse Osvětimany na Slovácku, kde žije s manželkou a dvěma syny od roku 1996. Je rodilý venkovan, do
Osvětiman se přestěhoval z Náměště na Hané na Olomoucku. Josef Bartoněk bojuje proti diskriminaci venkova vůči měs-
tům, uznává Spolek pro obnovu venkova jako prostředníka a partnera, který významným způsobem pomáhá překonat
komunikační problémy při jednáních o rozpočtovém určení daní. Klade důraz na to, aby se celá republika vyvíjela rov-
noměrně a aby lidé na venkově byli ušetřeni diskriminace, která dnes existuje a aby si lidé, kteří o venkovu rozhodují
a ovlivňují dění na něm, uvědomili jeho význam.



styčné body, chceme společně oslovit mi-
nisterstvo financí s důraznější žádostí, aby
obnovilo okamžitě práci komise a pokračo-
valo na přípravě nového zákona o rozpoč-
tovém určení daní. Tady je třeba ještě zmí-
nit, že vítáme úlohu Spolku pro obnovu
venkova v těchto jednáních, protože po-
stoje SMO a SMS vypadaly zpočátku velmi
protichůdně, možná až nesmiřitelně a Spo-
lek pro obnovu venkova vytvořil jakýsi
most, prostředníka, který byl schopen při-
vést obě strany k jednomu stolu a přesvěd-
čit je, že tvorba nového zákona o financo-
vání obcí je zájmem všech samospráv.

Došlo jenom k tomuto jednomu jed-
nání, kde byla tato společná deklarace,
nebo se scházíte a jste více v kontaktu?

Sešli jsme se vlastně dvakrát, první se-
tkání jsme chápali všichni jako spíše nefor-
mální, ale přeci jen to byl první krok k to-
mu, aby jednání byla zahájena. Potom jsme
měli oficiální jednání v Čermné nad Orlicí,
kam nás pozval předseda komory obcí pan
Bezdíček. Tehdy jsme si konkrétně upřesni-
li své představy, a co by se mělo udát při
tvorbě nového zákona a jakým způsobem
postupovat. Nastavili jsme si určité termíny,
které bychom chtěli dodržet. Další jednání
se uskutečnilo v prosinci v Kyjově. Zprávy
z těchto jednání je možné nalézt na našich
stránkách www.smscr.cz.

S čím do těchto jednání jdete vy?
Máme od počátku jediný požadavek: aby

do financování obcí byl vnesen systém. Ja-
kým způsobem tam bude vnesen, jak bude
vypadat, jak bude postupováno při jeho na-
stavování v čase, to je otázka, která je před-
časná, protože chceme nejprve přesvědčit
všechny zúčastněné strany, že rozdělování
sto třiceti miliard ročně ze státního rozpočtu
není možné dělat podle neodůvodněných
koeficientů kdysi nastavených jenom od oka
od stolu a že by příjmy obcí ze sdílených da-
ní měly přímo navazovat na jejich povinnos-
ti a na kompetence, které vykonávají.

Sdružení místních samospráv je vlast-
ně kolektivním členem Spolku pro ob-
novu venkova. Jak vnímáte tuto kombi-
naci, proč jste členem spolku?

Sdružení místních samospráv stálo o úzkou
spolupráci se Spolkem od svého vzniku. Stá-
li jsme o to, aby se Spolek stal členem Sdru-
žení místních samospráv. Z dnešního po-
hledu má i své výhody, že se tak na začátku
nestalo i když dveře má u nás Spolek stále
otevřené... Ale přeci jen Spolek, který dnes
stojí mimo Sdružení místních samospráv má
možnost lépe komunikovat s oběma strana-
mi – se sdružením i svazem. Nakonec jsme
se tedy my stali členem Spolku pro obnovu
venkova. Zejména z toho důvodu, že máme
hodně společných zájmů a pohledů na ven-
kov jako takový i když je evidentní, že Spo-
lek má komplexnější pohled na venkov a SMS
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se zabývá čistě problematikou fungování
samospráv.

Jste starostou městyse Osvětimany
osmým rokem, jste také členem Sdru-
žení místních samospráv, působí tady
místní akční skupina a působíte také na
národní úrovni. Jak se vám daří všech-
ny tyto aktivity skloubit – místní, regio-
nální, národní?

Hlavní problém je nedostatek času. Sklou-
bit zmíněné agendy není problém, protože
témata se prolínají, na všech úrovních, kte-
ré jste uvedl. Řeším v podstatě stále stejné
problémy. Je výhodou, že zespoda vidím, ja-
ké problémy mají obyčejní starostové, s čím
vším se potýkají, a z nadhledu mám mož-
nost vidět tyto záležitosti v určitém kontextu
a jsem schopen posoudit, kde potíže vznikají
a v čem vězí. Je jednoznačné, že i ty problé-
my, které jsou pro ty starosty konkrétní a kte-
ré možná vypadají hodně specificky a hodně
odborně, jsou velmi úzce navázány na celko-
vý stav společnosti a vychází z toho, jaká je ta-
dy úroveň profesionality v celém státě, jaká je
obecná úroveň morálky.

Vnímají obyvatelé Osvětiman nebo
zastupitelé to, že jste předsedou celos-
tátní organizace? Pomáhají Vám v tom,
podporují Vás? Anebo například sta-
rostové z mikroregionu?

Většině zastupitelů musím poděkovat za
pochopení, že se snažím starat i o ostatní ob-
ce v ČR, které o to mají zájem. Samozřejmě
se jich snažím informovat i o tom, co naše

práce ve Sdružení místních samospráv, naše
iniciativy a všechno, co jsme dokázali prosadit,
přinesla nejen konkrétně Osvětimanům, ale
i ostatním regionům jako takovým. Myslím si,
že jejich podporu mám, protože za přínos
považují i propagaci naší obce v rámci repu-
bliky. V mikroregionu máme aktivní starosty
v SMS, jsou třeba předsedy pracovních skupin
SMS a spolupracuje se mi s nimi velmi dobře.

Když jsem přijížděl do Osvětiman,
projížděl jsem krásnou krajinou. Jak bys-
te charakterizoval vaši obec a krajinu, ve
které je zasazena – ve srovnání třeba
s krajinami a obcemi v jiných oblastech?
Máte určitě srovnání s ostatními kraji,
takže můžete říct, co jsou vaše přednos-
ti, co naopak postrádáte?

Začal bych těmi přednostmi. Jsme zde na
Slovácku, kde jsou si lidé přeci jen trochu
bližší než v jiných částech republiky. Velkým
přínosem je, že se zde stále ještě udržují tra-
dice původního venkova, a to ne pouze zá-
jmovými spolky, jak to vidíme často jinde. Li-
dé zde tradicemi skutečně žijí a uchovávají je
z vlastní iniciativy a mají k nim osobní vztah.
Navíc se nacházíme v regionu, který je zasa-
zen do krásného přírodního prostředí, takže
si myslím, že lidem se zde z tohoto pohledu
může žít příjemně a dobře. Nicméně nachá-
zíme se také na hranici krajů Jihomoravské-
ho a Zlínského, tím pádem jsme na periferii,
vzdálení od okresního města Uherské Hra-
diště i od Zlína. Takže tady pociťujeme úby-
tek pracovních příležitostí, špatnou dostup-
nost služeb. Z rozpočtu obce není možné po-
třebnou šíři a kvalitu služeb zabezpečit.

Pane starosto, jaký je Váš osobní vztah
k venkovu, jaké máte rodinné a profesní
vazby, co jste dělal před tím, než jste byl
zvolen starostou?

Vyrůstal jsem na venkově a mám k němu
obecně vřelý vztah. Na venkově žiji právě pro-
to, že zde pořád ještě existují osobní vazby
mezi lidmi a tím také prostředí, které bych ve
městě postrádal. Předtím jsem 10 let vedl sta-
vební firmu, kterou jsme s kolegy založili v ro-
ce 92 a i zde jsme se zaměřovali na stavby na
venkově. Vítám, že v pozici starosty a také
předsedy SMS mohu být venkovu prospěšný.
Je mým zájmem, aby rozvoj celého území
i státu nejen ve městech, ale i na venkově,
probíhal rovnoměrně, aby nedocházelo k vy-
lidňování venkova, aby lidi na venkově žili
spokojeně a o krajinu, ve které žijí, pečovali
a starali se o ni. Myslím si, že struktura osíd-
lení krajiny je u nás hodnotou, která vychází
z historických a společenských vazeb a roz-
hodně stojí za to za její zachování bojovat.

Jak hodnotíte vývoj venkova za po-
sledních dvacet let od listopadu 1989?

Kladně. Vzpomeňme na to, jakou tvář měl
venkov před rokem 1989 – docela neutěše-
nou, zanedbanou, v jakém stavu např. byla
infrastruktura atd. Určitě musím říct, že vývoj



za posledních 20 let je pozitivní. Na druhou
stranu je venkov, jak ho dnes chápeme, váž-
ně ohrožen nerovnoměrnými možnostmi
rozvoje osídlení a kvality života. Ve velkých
městech a jejich satelitním okolí přibývá oby-
vatel. Přicházejí sem z našeho venkova, pro-
tože zde nachází větší pohodlí, lepší dostup-
nost zaměstnání a služeb. Tím na venkově
dochází k narušování vnitřních společenských
vazeb a klesá zájem pečovat o krajinu, ve kte-
ré žijeme. Až na venkově zůstanou většinou
jen staří lidé, nebude možné jeho postupné
vylidnění zastavit.

Když jsem přijížděl do Osvětiman,
které se nacházejí mezi Kyjovem a Uher-
ským Hradištěm, projížděl jsem nejprve
krajinou a tady se přede mnou najednou
otevřelo náměstí se službami, které na-
bízíte svým občanům...

Osvětimany byly vždy přirozeným cen-
trem pro okolní obce, z toho důvodu jim byl
v dávné době udělen titul městys. Nejsme te-
dy městysem kvůli počtu obyvatel, těch zde
žije jen 850, ale z hlediska místního význa-
mu. Máme zde devítiletou školu, mateřskou
školu, zdravotní středisko, benzinovou pum-
pu nebo dům s pečovatelskou službou. V mi-
nulosti se nám sice podařilo zajistit komplet-
ní infrastrukturu, plyn, kanalizaci s čističkou
odpadních vod, vodovod a máme spravené
komunikace, ale splácení nás stojí ročně do-
st peněz. To se projevuje nejen na nedosta-
tečné údržbě veřejných prostranství, dět-
ských hřišť apod., ale také na absenci služeb,
které nám dnes nefungují jen z důvodu vel-
ké zanedbanosti obecních budov způsobe-
né nedostatkem financí v rozpočtu.

Co plánujete do posledního roku va-
šeho volebního období?

Ten rok bude dost náročný, rádi bychom
se věnovali právě údržbě a úpravě veřejných
prostranství. Chtěli bychom zřídit menší spo-
lečenské centrum pro děti, chystáme projekt
na hřiště u základní školy, zateplení a výmě-
nu oken na obecním domě, rekonstrukci so-
ciálního zařízení v mateřské škole nebo zasí-
ťování pozemků pro stavbu rodinných do-
mů. Plánů na ten příští rok – na to, že volby
ho významně zkrátí – máme dost a budeme
se mít co otáčet, abychom všechno zvládli.

Co přejete venkovu do roku 2010?
Přál bych venkovu, aby si lidé, kteří o něm

rozhodují a ovlivňují dění v něm, uvědomili je-
ho význam. Aby si uvědomili, jak je důležité,
aby se celá republika vyvíjela rovnoměrně,
aby lidé na venkově byli ušetřeni té diskrimi-
nace, která dnes existuje, aby se podařilo za-
jistit, neříkám stejnou, ale alespoň srovnatel-
nou úroveň služeb. Ať již tedy obecných jako
jsou zdravotní středisko apod., tak i služeb
samosprávných, organizačních apod. A aby
venkov stále vzkvétal.

Rozhovor vedl Tomáš Šulák,
zpracovala šum
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Josef Bartoněk ve své kanceláři a obec Osvětimany kde je starostou
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Kronika obce neboli obecní kronika, dříve též pamětní kniha
obecní, je letopisecké dílo, které zachycuje zprávy o důležitých
a pamětihodných událostech v obci pro informaci i poučení bu-
doucím generacím. Tak zní jedno z encyklopedických hesel. Pro ve-
dení mnohých obcí je kronika zdrojem zajímavých a často „úžas-
ných“ informací o obci z dob minulých. Pro řadu starostů je však
splnění povinnosti vést obecní kroniku nelehkým úkolem. Získat
zapáleného nadšence, který bude údaje o obecním dění nejen peč-
livě shromažďovat, ale také pravidelně zaznamenávat do kroniky,
totiž není mnohdy jednoduché. Výjimkou nejsou ani obce, kde si
kroniku nevedou vůbec.

KRONIKÁŘI JSOU NADŠENCI, NĚKDE JI PÍŠE SÁM STAROSTA

Obecní kroniku je v České republice povinna vést každá obec.
Náklady s tím spojené jdou ale na účet obce, které si většinou ne-
mohou dovolit dát „kronikářům“ dostatečný honorář. Kronika je
vedena jako ručně psaná kniha s číslovanými listy nebo se může
vyskytovat v elektronické podobě s následným tiskem číslovaných
listů po uzavření každého kalendářního roku. Náročnost práce i je-
jí nepříliš vysoké finanční ohodnocení neláká příliš zájemců o tuto
činnost. Mnozí starostové se shodují v tom, že najít dobrého kro-
nikáře je opravdové umění. Starých písmáků ubývá a mladí lidé se
pro psaní kronik těžko získávají. Kronikáři jsou dnes často místní
nadšenci, zapálení patrioti či studenti, s nimiž radnice uzavírají do-
hody o provedení práce.

„Máme krásnou, ručně psanou speciálně svázanou kroniku for-
mátu A3. Loni nám paní kronikářka zemřela, oslovil jsem několik
lidí, ale zatím se nepodařilo najít nikoho,“ řekl letos v září noviná-
řům starosta Bělé nad Radbuzou na Domažlicku Libor Picka.

Potíže s kronikářem musí řešit například i ve Velkých Losinách
na Šumperku. „Kronikáře máme, ale nějak se mu poslední dobou
nedaří. Budeme muset práci rozdělit mezi více osob. Kroniku má-
me úspěšně vedenou do roku 1998, ale dalších deset let musíme
dohnat. Podklady máme, jen se to musí dát dohromady,“ uvedl
starosta obce Miroslav Kopřiva.

Například ve Velkém Týnci na Olomoucku předešel případným
problémům starosta Petr Hanuška, který se vedení kroniky ujal
sám. „Považoval jsem to za svou povinnost. Obec tak má svou pa-
měť a je přece úžasné číst o tom, co se dělo třeba před sto lety,“
uvedl Hanuška. Tamní kroniku přitom netvoří jedna, ale hned dvě
knihy. V první jsou zaznamenány hlavní události, ale i stav počasí
a pod čarou rovněž komentáře či subjektivní hodnocení kroniká-
ře. V dalším svazku jsou shromážděny dokumentační materiály, fo-
tografie z akcí, novinové výstřižky a podobně. „Za posledních šest
let má naše kronika celkem 13 dílů,“ doplnil starosta, podle nějž
je obecní kronika vedena od druhé poloviny 19. století. Fragmen-
ty je ale možné nalézt i z první poloviny 19. století.

NĚKTERÉ KRAJE POŘÁDAJÍ SOUTĚŽE O NEJLEPŠÍ KRONIKU

Podpořit obce i samotné kronikáře se rozhodly některé krajské
samosprávy. Například Karlovarský kraj pořádal letos již pošesté se-
tkání kronikářů z regionu. Od roku 2007 kraj vyhlašuje i soutěž o
nejlepší kroniku. Semináře i samotná soutěž mají být i motivací pro
obce, aby kroniky vedly.

Nejlepší kronikou Karlovarského kraje byla v roce 2009 vyhlá-
šena kronika obce Velichov na Karlovarsku, kterou navíc vede pří-
mo starostka obce Markéta Moravcová. Po předávání ceny na se-
mináři kronikářů v Chebu prozradila, že skutečnost, že má coby
starostka informace z první ruky, může být výhodou. Přesto se sna-
ží, aby kronika byla maximálně objektivní. „Naopak mi lidé říkají,
že je tam málo chvály,“ uvedla Moravcová. Do kroniky obce, kte-
rá má přes 500 obyvatel, ročně přibude asi 40 stran.

Obce mají povinnost vést kroniku, ale sehnat
dobrého kronikáře může být opravdu problém

Další oceněná kroniky v Karlovarském kraji byla z Chebu a na
třetím místě skončily dvě kroniky, a to z Kynšperka a Habartova.

Soutěž o nejlepší kroniku uspořádalo v roce 2009 poprvé i hejt-
manství Plzeňského kraje. Klání se bude konat jednou za dva ro-
ky. Podle vedoucího krajského odboru regionálního rozvoje Milo-
slava Michalce vzešel nápad ze soutěže Vesnice roku. „Mnohdy
jsou při této soutěži předkládány kroniky a jsou často velmi krás-
né,“ řekl.

V prvním ročníku nejlépe uspěly s kronikami městečko Strašice
na Rokycansku a Štichov na Domažlicku. O vítězích soutěže roz-
hodla šestičlenná komise, jež vybírala z 58 přihlášených radnic v re-
gionu. Strašice cenu obdržely za vynikající estetickou úroveň ru-
kopisné a barevně ilustrované kroniky, Štichov bodoval díky pečli-
vé dokumentaci a vystižení života malé komunity 79 občanů.

„Cílem soutěže je snaha ocenit náročnou a záslužnou práci
obecních kronikářů a upozornit širokou veřejnost na význam ve-
dení kronik jako záznamu místní současnosti pro budoucí genera-
ce,“ uvedla hejtmanka Milada Emmerová, která nad soutěží pře-
vzala záštitu.

Strašická kronika vyhrála v kategorii obcí nad 500 obyvatel. Čte-
náři v ní najdou mimo jiné retrospektivu starých řemesel, informace
o zaniklém průmyslu, kapitoly o historii místní pošty, ceny potravin
v dané době a další. Kronika je ve městě vedena od roku 1914.

Štichov zvítězil v kategorii do 500 obyvatel, kroniku obec vede
od roku 1996. Dřívější kronika se totiž nenašla. „K zápisům sedám
jednou ročně, protože jsme malá obec,“ prozradila tamní kroni-
kářka Andrea Bauerová.

V kategorii nad 500 obyvatel získala druhé místo obec Petrovi-
ce u Sušice a třetí Mochtín na Klatovsku. V kategorii do 500 oby-
vatel uspěla také obec Mlečice na Rokycansku a třetí Sulislav na Ta-
chovsku. Součástí prosincového slavnostního vyhlášení byla i vý-
stava soutěžních kronik, jejich příloh a fotoalb.

KRONIKÁŘSKÁ PORADNA

Kronikáři se mohou s prosbou o pomoc obrátit nejen na kraje,
ale například na mnohá muzea, archívy a podobně. Od roku 1999
jim slouží také na internetu dostupný zpravodaj pro obecní kroni-
káře a vlastivědné pracovníky Kroniky a kronikáři. Kromě novinek
tam zájemci najdou i „kronikářskou poradnu“. Setkání pro praž-
ské kronikáře uspořádalo v září Muzeum hlavního města Prahy.
Praktické rady mohli zájemci získat v únoru i na druhém setkání
kronikářů, které se konalo jako součást osmého ročníku výstavy
Regiony České republiky v Lysé nad Labem. Setkání mělo formu
panelové diskuse.
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KRONIKY MAJÍ RŮZNOU PODOBU
– JSOU PSANÉ INKOUSTEM I NA POČÍTAČI

Zatímco některé obce a kronikáři lpějí na ručně psané kronice
a na inkoustu či ilustracích, jinde využívají počítač a dali přednost
elektronické podobě. Řadou kronik se mohou zájemci procházet
na internetu.

Kronikáři se často neomezují pouze na popis dění v obci, ale
mnohdy je staví do kontextu celorepublikových či dokonce světo-
vých událostí. Nechybějí například údaje o nových legislativních po-
činech, výši průměrné mzdy v tuzemsku, cenách energií a podob-
ně. Na druhé straně se v kronikách lze dočíst o opravě hodin na
místním kostele, počtu lamp veřejného osvětlení, činnosti spolků
a organizací atd.

Největší kouzlo má však pro milovníky historie zřejmě čtení o dění
dávno minulém. Například v kronice obce Mokré poblíž Opočna se mů-
žeme dozvědět, že „roku 1866 rozmohly se na ovse a na ohnici u dvo-
ra Lhotky malé a 1/2 palce dlouhé černé housenky, kteří když ji sežra-
ly, hnuly se do Mokerských a Čáneckých zelnic v takovém množství, že
kam přišli všechno zelí docela ožraly. Proti nim bylo nejlepší okolo zel-
nic udělati malé příkopy a když tam housenky nalezly rozmačkávati je.“

Kronikář obce Prostřední Bečva Bedřich Vašek o 30. letech
20. století zase napsal: „Umělých hnojiv se používalo málo. Doby-
tek se od jara do zimy pásl na pastvinách. Pásly výhradně děti, pro-
čež dostávaly úlevu od školní docházky do roku 1914, se dostá-
vala rodina do konfliktu se školou. Jímek na močůvku („hnojův-
ku“) také bylo málo.“ maš

O NEJLEPŠÍ KRONIKU PLZEŇSKÉHO KRAJE 2009. 8. prosince 2009 se v Měšťanské besedě v Plzni vyhlašovaly výsledky 1. ročníku
„O nejlepší kroniku Plzeňského kraje“. Do soutěže se přihlásilo 58 obcí, z toho 24 obcí do 500 obyvatel a 24 obcí nad 500 obyvatel.
V kategorii obcí do 500 obyvatel vyhrála obec Štichov (na snímku). Ve druhé kategorii vyhrála obec Strašice. Každá z přihlášených ob-
cí obdržela pamětní list a knihu Památky Plzeňského kraje a také např. kaligrafickou sadu.
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V tomto vydání Zpravodaje SPOV přinášíme aktuální informace
o krajských POV, které jsme zaznamenali od členů SPOV, nebo na
webových stránkách krajů.

Jihomoravský kraj schválil
rekordní dotační program:
na rozvoj venkova dá 80 milionů

Program rozvoje venkova Jihomoravského kraje na rok 2010,
který počátkem prosince schválili krajští radní, počítá s rekordní fi-
nanční dotací v objemu 80 milionů korun. Dotační program věcně
navazující na vládní Program obnovy vesnice, schválený v roce 1991,
je určen pro obce a svazky obcí a předpokládá účast obyvatel ven-
kova, občanských spolků a sdružení při obnově své obce v souladu
s místními tradicemi. Je zaměřen na hospodářský, společenský a ko-
munitní rozvoj obcí, regionů, svazků obcí, stavební obnovu obytných
i hospodářských objektů, obnovu a výstavbu objektů občanské vy-
bavenosti, technické infrastruktury a péči o krajinu.

Jak informoval hejtman kraje Michal Hašek, zvláštní pozornost
hodlá kraj v příštím roce věnovat podpoře zachování mateřských
škol, případně posílení jejich kapacity. „Nepůjde o budování nových
školek, ale o udržení stávajících kapacit, případně jejich rozšíření re-
konstrukcí částí prostor základních škol v obcích. Tento dotační pro-
gram je obsažen v Programu rozvoje venkova,“ dodal hejtman.

Od roku 2004 kraj zvyšuje podíl prostředků, vynakládaných na
dotační program rozvoje venkova. Od 50 milionů v roce 2004 se ob-
jem prostředků zvýšil až na letošních 75 milionů, což bylo o 10 mi-
lionů víc než v roce 2008. Letos se dotace zvyšuje o dalších pět mi-
lionů navzdory úsporným opatřením souvisejícím s krizí.

Hejtman Michal Hašek připomněl, že součástí pomoci venkovu
má být i dotační program Podpora pořízení mléčných automatů.
S jeho pomocí má být financováno pořízení automatů pro přímý
prodej mléka. Cílem je podpora zemědělských podnikatelů na jed-
né straně a zlepšení přístupu obyvatelstva k čerstvému nepasteri-
zovanému mléku na straně druhé. Program by měl přispět k rov-
noměrnému rozmístění automatů na území Jihomoravského kra-
je tak, aby byla garantována snadná dostupnost nabízeného
produktu pro co největší množství obyvatel regionu. Dotační pro-
gram, jehož návrh hejtman radě předložil, předpokládá nejnižší
jednotlivou dotaci 50 tisíc, nejvyšší pak 100 tisíc korun. Na tento
účel bude v rozpočtu vyčleněna částka 1,5 milionu korun. Mini-
mální podíl finanční spoluúčasti žadatele je polovina celkových ná-
kladů na každý automat. Zdroj: www.kr-jihomoravsky.cz

Když se chce, tak to jde… (i v krizi!)
Jihočeský kraj posílí POV na 80 mil.

Přiznávám se, že jsem s obavami sledoval tvorbu úsporného (kri-
zového) rozpočtu kraje a jeho odraz na položky „venkova“. Ne-
chci chválit „den před večerem“, protože zastupitelstvo bude roz-
počet schvalovat až v příštím týdnu, ale už dnes si plně zaslouží na-
še uznání, vřelý dík a pochvalu všichni, kteří se na sestavování
podkladů návrhu rozpočtu pro zastupitelstvo kraje podíleli, od pra-
covníků KÚ, přes radu až po pana hejtmana za to, že v celém tom
letos mimořádně náročném úsporném procesu dokázali nejen na-
še dotace pro venkov udržet, ale v případě POV ještě i o 10 milió-
nů proti původnímu návrhu navýšit (ze 70ti na 80 milionů Kč). Pro
SPOV Jihočeského kraje na zajištění krajského kola Vesnice roku
opět 500.000 Kč, mimo to i další prostředky na odměny oceněným
a ceny hejtmana. Dále zastupitelstvo již na podzim ve schválených
pravidlech pro POV 2010 zajistilo posílení rozpočtu a horní hrani-
ce dotace z DT 8 – (úroky z úvěrů) z 200 na 300 tis. Kč/obec/rok
a celkový limit pro jednu obec z 1 mil. až do 1,5 mil. Kč na tentýž
projekt v dalších letech. A navíc jsme ve spolupráci s krajem na
MZe ČR a v Brně u Úřadu pro ochranu hospodářské soutěže vy-
jednali a zařadili možnost čerpání pro příští rok úroky z úvěrů i na
projekty v PRV!

Věříme, že stejně uznale a vstřícně k venkovu se k návrhu roz-
počtu kraje postaví i jeho zastupitelstvo. Všem výše zmíněným pra-
covníkům i orgánům kraje vyjadřujeme za mimořádné pochopení
pro potřeby venkova svou vděčnost, uznání a upřímný dík!

Jan Malík, předseda SPOV JčK

PROGRAMY OBNOVY VENKOVA 2010
V posledních dvou vydáních Zpravodaje Spolku jsme informovali o přípravách programů na obnovu venkova v různých krajích a vý-

zvě, kterou adresoval krajským hejtmanům předseda SPOV Eduard Kavala. V některých krajích tak skutečně POV zůstalo zachováno na
úrovni roku 2009. Dokonce v Jihomoravském kraji a v Jihočeském kraji POV krajští politici navýšili na 80 milionů korun. Ke snížení pod-
pory ovšem došlo ve Zlínském kraji, byť ne tak drastickému, jak se původně očekávalo. Ke snížení došlo také v Královéhradeckém kraji
a mírně se snížila podpora i v Olomouckém kraji. Zatímco ve většině krajů představuje POV soutěž mezi projekty, v kraji Vysočina se roz-
hodli podpořit všechny obce, které si požádají a bonus získají ty vesnice, které získaly stuhy či diplomy v soutěži Vesnice roku. TSu

www.kr-jihomoravsky.cz
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Zlínský kraj: Na podporu obnovy
venkova jde 32 milionů místo
dvaceti, které měly být původně

Obnovení a zachování specifických hodnot venkovského prosto-
ru podporou projektů udržujících obecní majetek a podpora zpra-
cování územních plánů obcí, to jsou hlavní cíle krajskými zastupite-
li schváleného Podprogramu podpory obnovy venkova (PPOV).

Při posuzování doručených žádostí budou preferovány akce ře-
šící havarijní stav majetku obcí, případně omezení či ohrožení pro-
vozu budov, které obce nebudou schopny pokrýt vlastními penězi.
Podpora z uvedeného podprogramu bude poskytována v rámci
dvou dotačních titulů. „Stejně jako v minulém roce budou podpo-
rovány akce obcí do dvou tisíc obyvatel na opravu a rekonstrukci
obecního majetku a také projekty na zpracování územních plánů
obcí,“ objasnila krajská radní pro oblast zemědělství, životní pro-
středí a rozvoj venkova Milena Kovaříková s tím, že obce mohu po-
čítat vyčleněním částky 32 milionů korun.

Od roku 2004, kdy přešla obnova venkova do kompetence kra-
jů je ve Zlínském kraji tato podpora realizována formou Podpro-
gramu obnovy venkova. Ten hejtmanství vyhlašuje ve formě přímé
dotace z Programového fondu Zlínského kraje. „Za šest let Zlínský
kraj takto poskytl téměř sedmi stům příjemců více než 250 milionů
korun. Zlínský kraj za dobu existence podprogramu v obcích pod-
pořil například opravy a rekonstrukce venkovské zástavby a ob-
čanské vybavenosti, komplexní úpravy veřejného prostranství, ven-
kovní a dětská hřiště, místní silnice, chodníky, cyklistické a pěší stez-
ky i veřejné osvětlení či opravy veřejných rozhlasů,“ pokračovala
Milena Kovaříková.

V rámci časového harmonogramu bude Zlínský kraj realizovat
dva dotační tituly. Prvním jsou opravy a rekonstrukce venkovské
zástavby a občanské vybavenosti a druhým budou projekty na
zpracování územních plánů. Obce pak budou moci předkládat své
žádosti o finanční podporu v únoru a březnu roku 2010.

Původně navrhovala Rada Zlínského kraje na rok 2010 vyhradit
do programu rozvoje venkova 20 milionů korun. Pro obce šlo o ne-
přijatelný propad financování obnovy venkova. Nakonec rada kra-
je předložila do krajského zastupitelstva navýšení původně na-
vrženého podílu na celkovou částku 32 miliónů.

Stejně jako na jiné hejtmany i zde apelovala krajská organizace
SMS ČR na navýšení prostředků. Aktivitu podporovaly i další or-
ganizace, především Spolek pro obnovu venkova. Zlínská krajská
šéfka SMS ČR Alena Hanáková podotýká, že měla výhodu zastu-
pitelky kraje. „Aktivitu SMS ČR jsem mohla podpořit nejen z pozi-
ce starostky města Vizovice a předsedkyně krajské organizace
SMS, ale také z funkce zastupitelky Zlínského kraje.“

Zdroje: KÚZK, Z-SMS

Olomoucký kraj zachová
program obnovy venkova,
ale sníží jeho podporu

Program obnovy venkova Olomouckého kraje bude i v příštím ro-
ce podporovat rozvoj menších obcí v regionu. Krajští zastupitelé na
něj vyčlenili v rozpočtu na rok 2010 částku 40,5 milionu korun na-
místo 45 milionů v roce 2009. Z programu bude možné financovat
budování a obnovu infrastruktury obcí (budovy obecních úřadů,
škol, komunikace, veřejná prostranství, osvětlení, mobiliář), vybave-
ní pro společenské akce a spolkovou činnost a zpracování územně
plánovací dokumentace. Kraj bude žádosti obcí přijímat do 26. úno-
ra 2010, zastupitelstvo pak o příspěvcích rozhodne v dubnu.

Josef Londa z krajského úřadu, který má POV na starosti, infor-
moval, že žádosti se budou přijímat na podatelně krajského úřadu

v Olomouci a nikoliv prostřednictvím obcí s rozšířenou působností
jako v minulosti, kde se kontrolovala jejich správnost a úplnost.

Oblasti podpory:
1) Podpora budování a obnovy infrastruktury obce (85 % POV)
2) Podpora realizace integrovaných projektů venkovských mikro-

regionů (5 % POV)
3) Podpora zpracování územně plánovací dokumentace (10 % POV)

Více informací na:
http://www.kr-olomoucky.cz/OlomouckyKraj/Granty+a+dotace/-

Krajsk%c3%a9+zdroje/Program+obnovy+venkova+%28POV
%29/POV+2010/pov+2010_CZ.htm?lang=CZ

Zdroj: KÚOK

Program obnovy venkova Vysočiny:
v roce 2010 získá obec 104 tisíc

Kraj Vysočina v roce 2010 rozdělí z krajského Programu obno-
vy venkova Vysočiny (POVV) mezi obce do 1500 obyvatel 69 mi-
lionů korun.

Pro každou z 662 oprávněných obcí je garantována dotace ve
výši 104 tisíc korun, o vyšší částku mohou požádat samosprávy ob-
cí s čerstvým čestným uznáním v rámci soutěže Vesnice roku. Nej-
častěji kraj prostřednictvím POVV obcím přispívá na opravy místních
komunikací a na opravy obecních úřadů a kulturních zařízení.

Krajská podpora pravidelně nejčastěji pomáhá obcím při opra-
vách místních komunikací, při obnově obecního nemovitého ma-
jetku. V roce 2009 poprvé obce mohly žádat dotaci také na veřej-
nou kanalizaci či veřejný vodovod. Jen minimálně obce využívají
možnost žádat o dotaci na opravu zdravotnických zařízení nebo
zařízení sociální péče.

http://www.kr-olomoucky.cz/OlomouckyKraj/Granty+a+dotace/Krajsk%c3%a9+zdroje/Program+obnovy+venkova+%28POV%29/POV+2010/pov+2010_CZ.htm?lang=CZ
http://www.kr-olomoucky.cz/OlomouckyKraj/Granty+a+dotace/Krajsk%c3%a9+zdroje/Program+obnovy+venkova+%28POV%29/POV+2010/pov+2010_CZ.htm?lang=CZ
http://www.kr-olomoucky.cz/OlomouckyKraj/Granty+a+dotace/Krajsk%c3%a9+zdroje/Program+obnovy+venkova+%28POV%29/POV+2010/pov+2010_CZ.htm?lang=CZ
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Kraj přispívá na projekty u obcí nad 300 obyvatel až na polovi-
nu nákladů, u menších obcí to může být až 60 procent. Dotaci zís-
ká každá obec, která předloží žádost v souladu se Zásadami POVV
na obec s rozšířenou působností a to nejpozději do konce ledna
roku 2010. Přehled schválených dotací bude zveřejněn na inter-
netových stránkách kraje www.kr-vysocina.cz v sekci dokumenty
odborů krajského úřadu/odbor regionálního rozvoje/rozvoj a ob-
nova venkova.

U projektů se schválenou podporou bude následně provedena
příslušnou obcí s rozšířenou působností tzv. kontrola připravenos-
ti akce a po kladném výsledku této kontroly bude se žadatelem po-
depsána smlouva o poskytnutí podpory a dotace bude následně
převedena na účet obce. Zdroj: Kraj Vysočina

Královehradecký kraj:
Hrozí radikální snížení POV 2010

Zatímco v roce 2009 měl Královéhradecký kraj v programu Ob-
novy venkova částku 50 milionů korun, pro příští rok počítá s část-
kou poloviční – 25 miliónů.

Tento drasticky pokles, který právě na Královéhradecku jde i pod
úroveň roku 2004, kdy kraje začaly v této roli fungovat (tehdy by-
lo v POV 37,5 milionů korun), vygradoval až k nedávnému vzniku
Iniciativy za skutečnou podporu venkova, která je reakcí na aktu-
álně nízké financování venkovských obcí. „Aktuálním zájmem té-
to platformy je adekvátní financování venkova,“ říká jeden z čle-
nů přípravného výboru Libor Mojžíš, starosta obce Žernov, která
letos získala titul Vesnice roku 2009 v Královéhradeckém kraji.

Jedním z nástrojů jak malým obcím pomoci je právě Program ob-
novy venkova. A právě ten je v našem regionu hodně úsporný. „Co
v jiných krajích jde, u nás je zkrátka nemožné. Např. kraj Jihomo-
ravský má v návrhu na rok 2010 celých 80 milionů korun, náš sou-

sední kraj Pardubický 53 milionů, kraj Jihočeský 70 milionů. Dokon-
ce i kontroverzní Středočeský kraj má v návrhu 50 milionů na rok
2010,“ vypočítává Libor Mojžíš, podle jehož slov je dělení 50 milio-
nů korun na polovinu opravdu drastické.

Proti Mojžíšově tvrzení, že vedení Královéhradeckého kraje nemá
zájem na podpoře venkova se včera ostře ohradil Vladimír Derner.

Vicehejtman Derner kritizuje námitky krajského zastupitele za
ODS Libora Mojžíše, protože prý nehovoří o příčinách současného
stavu kraje, kdy se musí současná koalice vypořádat s mnoha fi-
nančními závazky z minulého volebního období.

Program obnovy venkova byl od roku 1991 národním progra-
mem. Po vzniku krajů v roce 2004 přešel tento program logicky
na jednotlivé kraje. „V předchozích letech se částky pohybovaly
mezi 37,5 a 50 miliony korun, a i tak čelil zhruba třikrát větší po-
ptávce,“ prozrazuje žernovský starosta Libor Mojžíš, který dodá-
vá, že zdůvodňujícím „zaklínadlem“ pro zkrácení finančních pro-
středků je samozřejmě světová hospodářská krize a nízké daňo-
vé výnosy.

Vicehejtman Vladimír Derner skutečně hospodářskou krizi jako
jeden z důvodů pokrácení finančního „balíčku“ z Programu ob-
novy venkova uvádí. Ale uvádí i jiné příčiny. „Jde totiž o to, že se
kromě důsledků světové hospodářské krize, která vede ke snížení
daňových příjmů Královéhradeckého kraje v letošním roce mini-
málně o 400 milionů korun ve srovnání s rokem předchozím, mu-
síme poprat s finančními závazky, které nám přenechala právě
ODS,“ komentuje Derner, jenž přidává i pár příkladů: „Přibližně
200 milionů bylo třeba zaplatit na pokrytí ztráty ve zdravotnických
zařízeních, která vznikla v minulých letech. Dalším nehospodárným
krokem je pořízení sídla krajského úřadu, což zatěžuje rozpočet
ročními splátkami ve výši 70 milionů.“

Vicehejtman Vladimír Derner však ujišťuje, že venkov má i nad-
ále plnou podporu současného vedení Královéhradeckého kraje
a v případě pozitivního vývoje v rozpočtovém hospodaření příští-
ho roku je posílení prostředků pro Program obnovy venkova na ob-
vyklou úroveň 50 milionů jeho hlavní prioritou.

Jiří Špreňar, 8. 12. 2009, Náchodský deník

M M o n i t o r i n g m é d i í
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Problémy venkova jsou v Evropě
podobné

Katholische Landvolkbewegung (KLB) Bayern uspořádala v říj-
nu (25. – 29. 10. 2009) seminář „Venkovský vývoj v evropských
oblastech 2009“. Seminář se uskutečnil v Katholische Landvolks-
hochschule Wies. Byly zastoupeny tyto země: Česko, Chorvatsko,
Itálie, Lotyšsko, Německo, Nizozemí, Polsko, Rakousko, Rumunsko,
Slovensko, Slovinsko, Španělsko, Švýcarsko, Ukrajina.

Seminář měl velmi neformální charakter – na vstupní přednáš-
ky, zaměřené na součastné trendy péče o venkov a venkovské re-
giony v Bavorsku a dalších Evropských zemích, navazovala diskus-
ní fóra. V závěru semináře se jeho účastníci pokusili zformulovat
jaké jsou hlavní problémy venkova a co venkov potřebuje.

Shodli jsme se, že:
– Potenciál vesnic není využit ve většině zemí EU.
– Je vhodné motivovat k bydlení na venkově, protože na vesni-

cích chybí nová populace.
– Vytvořením solidárního systému pro rozvoj venkova, budováním

nových provozovem a vytvářením pracovních příležitostí se při-
lákají noví obyvatelé a ulehčí se městům v již tak přeplněných
komunikacích a nedostatku místa.

– Novým systémem konzumace (aby lidé kupovali místní produk-
ci) se budou podporovat místní farmáři. Upřednostňováním ge-
neticky nemodifikovaných potravin se posílí chutnější a zdravě-
ší stravování. Problém vidí většina zemí v tom, že mnozí kupu-
jící upřednostňují co nejnižší cenu, i když je to na úkor kvality
produkce a produkty pochází z asijských zemí.

– Bez vlastního zásobování potravinami se mohou projevit prob-
lémy v budoucnu.

– Křesťanská víra upevňuje sociální stabilitu, čemuž hodně napo-
máhají farnosti. Ideální by bylo více začlenit mezi populaci soli-
daritu a Desatero (v Německu a Itálii jsou vyučovány základy křes-
ťanství jako povinný předmět na základních školách).

– V sociální práci a vzdělávání je nutné zaměřit se především na
mladou generaci. Vytvářením společných projektů pro děti, kde
se integrují i děti ze sociálně slabých rodin pomocí kulturních
programů, her a divadla, se napomáhá, aby si děti vytvořily cíle
v životě a neskončily na sociálním dně.

– Byrokracie je pro projekty často příliš složitá.
– Prezentováním na internetu veškerých místních zajímavostí

příláká mnoho turistů, protože mnoho lidí vyhledává informa-
ce hlavně zde.
Účast na semináři a navazující exkurzi přinesla i další podněty:

Zaujalo mě, že v německých obcích byly fungující pošty, které zá-
roveň sloužily jako informační centrum pro turisty.

V každé obci této části Bavorska stojí dřevěný sloup, kde je zná-
zorněno graficky, co se zde nachází (škola, kostel, úřad, obchod,
řemesla – obuvník, zemědělec, kovář, pekař, auto servis, řezník, lo-
go peněžního ústavu a další místní podnikatelé).

Velmi mě zaujal kostel na samotě v přírodě Wieskirche, který je
památkou UNESCO. Ročně má milion návštěvníků z různých ze-
mí, neboť je svou atmosférou unikátní a velmi vyhledávaný. Má
čtyři věci najednou: architekturu, teologii, světlo a zvuk.

Ondřej Valíček, MSc., MBA

Z Zkušenosti ze semináře v Bavorsku
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Středoevropské cesty
k živém venkovu

Tento projekt je podpořen z Programu obnovy venkova Králo-
véhradeckého kraje.

V rámci projektu budeme realizovat tři zahraniční pracovní ex-
kurze v zemích středoevropského prostoru s mnoha historickými
průsečíky právě ve vývoji venkova a samosprávy již od počátku
20. století. Námět projektu vzešel ze setkání s partnery z Polska,
Rakouska, Slovenska, Slovinska a Maďarska, projekt je připravován
s partnerskými subjekty ve venkovských oblastech. Jednotliví part-
neři připraví dvoudenní výměny zkušeností v jedné nebo dvou sou-
sedních zemích v regionech s bohatými zkušenostmi a zajímavými
modelovými projekty. Tématem bude využití nových námětů v roz-
voji vesnic, nové formy spolupráce ve venkovské ekonomice (druž-
stva, sítě pro cestovní ruch apod.), využití obecních objektů, zku-
šenosti s tematickým směřováním rozvoje vesnice za účasti různých
sektorů a využívání místních hodnot a nové formy financování je-
jich údržby a využití. Forma exkurzí, tzv. travelling workshop se
osvědčila již při více aktivitách v rozsahu střední Evropy, kde se na-
ši pracovníci účastnili. Závěr každého setkání je zaměřen na vý-
měnu zkušeností a formulaci závěrů každé ze dvou skupin, které
povede facilitátor.

Stav projektu
• V prosinci 2008 byla podána žádost, projekt byl vybrán k rea-

lizaci.
• V červenci 2009 se konala první exkurze do Polska.
• V září se konala exkurze do Tyrolska a Slovinska.
• Na počátku prosince se konala nejdelší cesta do regionů Sloven-

ska a Polska. Zdroj: www.masnadorlici.cz

Návštěva Slovenska: MAS MALOHONT
– všetko stojí aj padá na ľuďoch

Ve dnech 30. 11. – 4. 12. 2009 jsem se zúčastnil výjezdního se-
mináře „Středoevropské cesty k živému venkovu“ za poznáním míst-
ních akčních skupin na Slovensku a v Polsku, který s podporou Pro-
gramu obnovy venkova Královéhradeckého kraje zorganizovala
MAS NAD ORLICÍ.

V současné době působí na Slovensku 15 místních akčních sku-
pin, kterým se otevírá možnost čerpat finanční prostředky ze IV.
Osy Programu rozvoje venkova na realizaci leadrovských projektů.
Patří mezi ně také MAS Malohont. Tato místní akční skupina pů-
sobí na území 39 obcí severně od Rimavské Soboty, na 656 km2
žije 25 tisíc obyvatel. Na jihu území jsou vhodné podmínky pro in-
tenzivní zemědělské hospodaření, na severu je hornatá oblast Slo-
venského rudohoří. Nezaměstnanost před ekonomickou krizí zde
přesahovala úroveň 20 % a nyní je ještě vyšší.

ZDROJE A PARTNERSTVÍ

Projektová manažerka MAS Miroslava Kubaliaková soudí, že
hlavní barierou rozvoje území je zejména nedostatečná infrastruk-
tura, nízká úroveň vzdělanosti obyvatel a nepříznivá demografická
situace. Nedostatečně jsou využity přírodní zdroje území, mezi kte-
ré patří vodní nádrž Teplý vrch a lyžařské terény Klenovec a Koka-
va. Ke zvýšení atraktivity regionu by mohlo přispět také jeho kul-
turní bohatství – zajímavé gotické kostely, pavlačové domy i míst-
ní kulinářské speciality a folklor.

Ačkoliv byla tato místní akční skupina oficiálně zaregistrována
v roce 2007 docházelo k faktickému budování partnerství, bez kte-
rého by nebylo možné tuto organizaci založit, již od roku 2002. Jed-

nalo se o spolupráci tří mikroregionů: Rimava a Rimavica, Sinec – Ko-
kavsko a Teplý Vrch. Zástupci vyjmenovaných svazků obcí se po-
stupně sbližovali při kulturních akcích a při společných prezentacích
území na výstavách, což je dovedlo až k založení MAS a k přípravě
společné strategie rozvoje spojených území.

...VŠETKO STOJÍ AJ PADÁ NA ĽUĎOCH...

„...všetko stojí aj padá na ľuďoch“, zdůrazňuje Miroslava Ku-
baliaková a z jejích slov je zřejmé co, nebo lépe řečeno, koho po-
važuje za hlavní stavební kameny tohoto občanského sdružení.
Dnešní pracovníci MAS totiž sbírají své zkušenosti s prací v nezis-
kovém sektoru již léta. Občanskému sdružení Ozveny se podařilo
s využitím různých grantů postupně přestavět bývalou administra-
tivní budovu zemědělského družstva v Hrachovci na zázemí pro
přípravu teplých obědů pro místní seniory. Tento projekt iniciovala
a dodnes řídí stávající finanční manažerka místní akční skupiny
a právě v prostorách tohoto domu má dnes organizace své sídlo.
„Když naše jediná kuchařka nestíhá vaření obědů, či zajištění dal-
ších akcí, které se tu pro veřejnost pořádají, tak jí jdou všichni
z kanceláří pomoct,“ vysvětluje manažerka MAS.

Zajímavé projekty tu vznikaly i v době, když ještě o Leaderu vů-
bec nic něvěděli. Všimli si rozpadající se budovy bývalého vodního
mlýna s původními technologiemi v Hrachovci. Od majitele si bu-
dovu pronajali za 100 Sk za rok na období 15 let. Přispěvek ve vý-
ší 500 000 EUR na obnovu chátrající stavby získali z Norských fon-
dů. Od příštího roku zde bude OS Ozveny provozovat regionální
muzeum, pro které od místních lidí získali již přes 250 exponátů,
také zde budou klubovny spolků a reprezentativní prostory pro po-
řádání společenských událostí.

VLASTNÍ GRANTOVÝ PROGRAM

Na spuštění slovenského Leaderu nečekali se založenýma ru-
kama. Uvědomili si, že potřebují získat alespoň nějaké zkušenosti
s přípravou, výběrem i realizací místních projektů. Zatímco v Čes-
ku měly vybrané MAS možnost trénovat s podporou národního
Programu Leader ČR, na Slovensku žádné obdobné přípravné ob-
dobí neproběhlo. V roce 2008 proto malohonští připravili vlastní
grantový program nazvaný „Probuzení Malohontu“, prostřednic-
tvím kterého rozdělili 158 000 Sk na realizaci dobrých nápadů
místních lidí v oblasti cestovního ruchu, zatraktivnění regionu a vol-
nočasových aktivit. Předloženo bylo celkem 28 drobných projek-
tů, které se ucházely o podporu v maximální výši 10 000 Sk na pro-
jekt. Bylo jich vybráno 18 a z toho 17 realizováno.

Protože Leader stále „nepřicházel“ pokračovali s vlastním lea-
drovským grantovým programem i v letošním roce. To již měli od
obcí zapojených do území MAS k dispozici 500 000 Sk. Ze 39 pod-
aných bylo výběrovou komisí MAS k realizaci doporučeno 11 pro-

Z Z a j í m a v ý p r o j e k t

Na ilustračním snímku z MAS Malohont je obnovený vodní mlýn
v Hrachovci
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jektů. Podpořeno bylo vydání kuchařské knihy místních receptů na-
zvané „Dobroty z Malohontu“. Podpořen byl projekt „Řemeslo
má zlaté dno“ Občanského sdružení RODON, které se zabývá folk-
lorem a pracuje s mládeží. Jednalo se o podporu konání letního tá-
bora v rámci něhož se děti seznamovaly a vzájemně se učily rů-
zným technikám lidových řemesel.

30 cm PAPÍRŮ

Na základě téměř 30ti cm tlustého balíku obsahujícího Stra-
tegický plán Leader a další nezbytné přílohy byla MAS Malohont
vybrána k realizaci své strategie v polovině roku 2009. Smlouvu
s platební agenturou podepsali na konci listopadu a první výzvu
k předkládání projektů musí vyhlásit ještě před Vánoci. Do kon-
ce roku 2013 bude žadatelům z této venkovské oblasti k dispo-
zici 62 milionů Sk, které mohou být využity na realizaci investič-
ních projektů zaměřených na rozvoj cestovního ruchu a na ob-
novu a rozvoj obcí.

Starostka obce Rimavské Zalužany Janka Ďurišová věří, že Lea-
der pomůže obcím i podnikatelům. Její obec žije hasičským spor-
tem, a proto by zde rádi vyvořili vhodné zázemí pro hasičské sou-
těže, budovu OÚ chtějí přestavět na multifunkční obecní dům
a v prostorách kulturního domu vybudovat bowlingovou dráhu.
V městečku Klenovec zase chtějí na náměstí za finanční pro-
středky z Leaderu zřídit malý amfiteátr pro potřeby místního folk-
lorního festivalu.

SLOVENSKÝ A ČESKÝ LEADER

Každá slovenská MAS získá na realizaci svého strategického zá-
měru 2.068.000 EUR. Už z toho je zřejmé, že se slovenské pojetí
Leaderu od českého liší. MAS v ČR je sice více než slovenských, ale
české MAS neznají celkovou výši finanční částky, kterou budou mo-
ci na svou činnost do roku 2013 vydat a finanční prostředky jsou
jim přidělovány postupně. Také roční alokace českých MAS se liší
v závislosti na počtu obyvatel, kteří na území žijí a výhledově i na
jejích schopnostech strategický plán realizovat. Na Slovensku je to
v tomto ohledu jednodušší, každá MAS zná výši přiznaných finan-
cí na celé programové období a tato částka je stejná pro každou
vybranou místní akční skupinu bez ohledu na to, kolik má obyva-
tel, jak velké je její území, či kolik obcí je do ní zapojeno.

Petr Hienl, ÚZEI Praha
Další příspěvky:
MAS LEV – aby změnili běh věcí, chtějí změnit lidi …
MAS MALOHONT – všetko stojí aj padá na ľuďoch
Měkké projekty MAS BRAMA BESKIDI
MAS GORCE-PIENINY sází na valašskou kulturu
http://www.nadorlici.cz/stredoevropske-cesty.html

Malé obce vydělávají na bohatých
firmách ve svém katastru

Lidem se vracejí nejen zdravotnické poplatky, ale už také i daně
z nemovitostí. Některé obce totiž kvůli naplnění svého rozpočtu
v maximální možné míře zvyšují tuto daň, ale svým občanům ji za-
se zcela nebo z větší části vracejí. A to formou daru nebo příspěv-
ku na vylepšení bydlení. Daň tak v plné výši zaplatí jen velké firmy.

Postupují tak například některé obce, na jejichž území stojí
elektrárna nebo kde se těží uhlí. Celá vybraná daň z nemovitostí je
totiž příjmem pouze jejich rozpočtu a stát z ní nemá nárok ani na
korunu.

I když občané nedostanou vráceno úplně všechno, stejně se jim
systém velmi vyplácí, protože se jim vše vrátí jinou formou. Jejich
obec totiž nemá díky vysokým daním od firem nouzi o finance,
a tak se může i rozvíjet, což je ku prospěchu jejích obyvatel.

DAŇ Z NEMOVITOSTI ZVYŠUJÍ DESETKRÁT

Příkladem je třeba obec Temelín na jihu Čech. Zastupitelstvo ob-
ce rozhodlo o pětinásobném zvýšení daně pro příští rok. Vzhledem
k Janotově balíčku, který přináší dvojnásobné zvýšení daní, se tak
v roce 2010 daň proti letošku v této obci zvýší na desetinásobek.

Zatímco letos vlastníci z běžného rodinného domku se zahra-
dou platí 300 až 500 korun, příští rok to bude tři až pět tisíc.

Díky tomuto kroku si obec zajistí zvýšení výběru daně z letoš-
ních asi pěti miliónů korun na 50 miliónů v příštím roce. „Deset mi-
lionů z toho občanům vrátíme. Tedy všechno, co zaplatí. Peníze do-
stanou nazpátek i drobní živnostníci,“ řekl Právu starosta obce Pe-
tr Macháček (ODS).

Zastupitelstvo rozhodlo, že občanům i drobným podnikatelům vrá-
tíme čtyři pětiny zaplacené daně jako příspěvek na údržbu nemovi-
tostí a okolí. Obec zatím nemá zcela jasno, jakou formou se vrácení
peněz uskuteční. „Vymyslí to právníci. Buď formou daru, nebo pří-
spěvku, protože nechceme, aby lidé z toho platili daň z příjmu. Drob-
né dary jsou přitom osvobozeny od daně z darování,“ uvedl starosta.

S KAŽDÝM UZAVŘOU DAROVACÍ SMLOUVU

V Dukovanech na jihu Moravy zvýšili zastupitelé koeficient na
maximum už pro letošní rok. Zatímco vlastníci průměrného rodin-
ného domku se zahradou platili loni daň 250 korun, letos to je
1250 a v příštím roce 2500 korun.

„Zastupitelstvo rozhodlo, že občanům i drobným podnikatelům
vrátíme čtyři pětiny zaplacené daně jako příspěvek na údržbu ne-
movitostí a okolí. Kdo tedy letos platil 1250 korun, dostal zpět
1000 korun. Jestliže někdo příští rok uhradí 2500 korun, dostane
zpět dvě tisícovky,“ řekl Právu starosta Miloš Kudera (ODS).

Obec postupuje tak, že většinu zaplacené daně vrací formou da-
ru. „S každým poplatníkem uzavíráme darovací smlouvu,“ uvedl
starosta.

Obdobně jako v Dukovanech postupují i v nedalekých Roucho-
vanech, na jejichž území rovněž leží jaderná elektrárna.

CHTĚJÍ SI UDRŽET OBČANY

Ve Stonavě na Karvinsku budou příští rok daně z nemovitostí
rovněž na úplném maximu. Z průměrného rodinného domku se le-
tos platí dva až čtyři tisíce korun ročně, takže příští rok budou část-
ky ještě dvojnásobné.

„Stonava byla v minulosti těžce zkoušena těžbou uhlí, lidé odsud
odcházeli. Z dřívějších až 6000 obyvatel máme zhruba dva tisíce oby-
vatel. Vracením daně občanům formou příspěvku na bydlení ve vý-
ši až 60 procent zaplacené daně chceme vytvořit podmínky pro byd-
lení, stabilizaci lidí a pro podporu mladých manželství,“ řekl Právu
starosta Ondřej Feber (nezávislý). Drobných podnikatelů se podle je-
ho slov zatím úleva netýká.

FIRMY: NENÍ TO DISKRIMINACE

A co skokovému zvýšení daní, které se vracejí jen občanům, pří-
padně drobným podnikatelům, říkají velké firmy. Nevidí v tom dis-
kriminaci?

Starostové shodně tvrdí, že žádné problémy nevznikají. „Nemohu
tvrdit, že top management elektrárny je z toho radostí bez sebe, ale
neslyšel jsem z jeho strany ani žádné výhrady. Chápou to jako svou
šanci přispět k rozvoji území, které zatěžují, aniž by to vyvolávalo ně-
jaké právní problémy,“ řekl dukovanský starosta Miloš Kudera.

Obdobně se vyjadřuje starosta Stonavy Ondřej Feber. „Vedení
OKD nedalo najevo žádnou nelibost, na druhé straně se i my sna-
žíme mu vyjít maximálně vstříc,“ uvedl.

Vstřícnost a spolupráci potvrdil Právu i tiskový mluvčí JE Teme-
lín Marek Sviták. „Je logické, že členové obecních a městských za-
stupitelstev se snaží hájit zájmy občanů žijících na území obce.
Jestliže tedy temelínské zastupitelstvo využilo možnosti legislativy
a pro příští rok stanovilo nejvyšší sazbu daně z nemovitosti, naše
společnost toto rozhodnutí respektuje,“ uvedl Sviták.

Zdroj: www.novinky.cz

M M o n i t o r i n g m é d i í
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Lidé na severu Moravy, které
rychlá povodeň připravila
o obydlí, dostali nové domky

Ještě před Vánocemi se obyvatelé několika obcí v Moravsko-
slezském kraji, které letos povodeň připravila o střechu nad hlavou,
dočkali nových obydlí. Domky jim 17. prosince předal hejtman Mo-
ravskoslezského kraje Jaroslav Palas spolu s ministrem pro místní
rozvoj Rostislavem Vondruškou, a to za účasti starostů obcí Jese-
ník nad Odrou, Kunín a Životice u Nového Jičína.

„Ihned po povodni jsem slíbil, že naši občané, kterým velká vo-
da sebrala domy, budou do letošních Vánoc bydlet v novém, a slib
jsme dodrželi. V tuto chvíli děkuji všem, kteří se na realizaci toho-
to velkého a složitého projektu podíleli, za nasazení maximálního
úsilí a konstruktivní přístup k problémům, které se v průběhu stav-
by musely řešit,“ řekl hejtman Jaroslav Palas. Doplnil, že i přes pře-
dání nových domům 44 rodinám obnova území po řádění přírod-
ního živlu zdaleka nekončí.

Projekt iniciovaný hejtmanem Palasem se zaměřil na tři obce
kraje, které byly nejvíce postižené záplavami v závěru června 2009.
Jedná se o Kunín, Jeseník nad Odrou a Životice u Nového Jičína.
Smyslem projektu bylo zajistit nové bydlení pro obyvatele obcí po-
stižených záplavami. Rodinné domky mohly být přiděleny pouze
občanům, kteří v důsledku povodní přišli o své dosavadní bydlení,
tj. vlastníkům nebo nájemcům rodinných domů nebo bytů, na kte-
ré bylo vydáno pravomocné rozhodnutí o odstranění stavby nebo
potvrzení o zničení či odplavení objektu.

Domky jsou postaveny na pozemcích, které jsou buď v majet-
ku obce, nebo obce měly zajištěny souhlasy vlastníků pozemků
s výstavbou.

V rámci dané akce se postavilo:
– Obec Jeseník nad Odrou – 15 rodinných domů a 1 bytový dům

s 8 bytovými jednotkami v celkové hodnotě 59 495 tis. Kč
– Obec Kunín – 8 rodinných domů a 1 bytový dům se 4 bytový-

mi jednotkami v celkové hodnotě 22 587 tis. Kč
– Obec Životice u Nového Jičína – 9 rodinných domů v celkové

hodnotě 34 224 tis. Kč

Na financování se podílel obce, státní rozpočet, Moravskoslez-
ský kraj a využit byly i peníze z Regionálního operačního progra-
mu. Moravskoslezský kraj na základě podkladů obcí zajistil výbě-
rové řízení na zhotovitele základových desek a vrchní stavby RD.
Výběrové řízení bylo organizováno společně pro všechny RD. Inže-
nýrské sítě a příjezdové a přístupové komunikace zajišťovaly jed-
notlivé obce. Zdroj: kr-moravskoslezsky.cz

Cyklostezka Bečva má nové logo.
Usiluje být nejdelší v celé zemi

Zástupci měst a obcí na Cyklostezce Bečva (Tovačov, Přerov, Lip-
ník nad Bečvou, Hranice, Hustopeče, Valašské Meziříčí, Vsetín, Rož-
nov pod Radhoštěm) se dohodli na používání společného loga pro
Cyklostezku Bečva (v terénu bude výhradně použita barevná, kula-
tá verze loga na bílém podkladu). Spojila se města a obce z dvou
moravských krajů – Olomouckého a Zlínského, stezka povede tedy
od pramene Bečvy až po soutok s Moravou. Tato dálková trasa aspi-
ruje stát se nejdelší cyklotrasou v celé ČR, jinak řečeno dálnice C1
pro cykloturisty. Společné logo má nejen napomoct v orientaci na
trase, ale také umožnit rychlejší dobudování úseků, kde ještě cy-
klostezka vede po místních komunikacích. Logo cyklostezky také
charakterizuje cyklostezku jako marketingový produkt, hned
prvním počinem měst je vydání letáku se společnou kreslenou ma-
pou cyklostezky, která bude prezentována na Regiontouru 2010

a také zaregistrování internetové domé-
ny www.cyklostezkabecva.com.

Zároveň s používáním loga bude ta-
ké v terénu na jaře roku 2010 na části –
Přerov, Lipník nad Bečvou, Hranice Cy-
klostezka Bečva přeznačena, již je zpra-
cována projektová dokumentace tak,
aby byl umožněn bezproblémový provoz na trase. V terénu se již
objeví také dodatkové tabulky s logem. KÚOK

Cyklisté v ČR využívají přes
40 000 km značených cyklotras

Podle nejnovějšího výzkumu cestovního ruchu „Monitoring
návštěvníků v turistických regionech ČR“ je cyklistika zajímavá
pro 21 % návštěvníků. Cykloturistika celkově zajímá 23 % Čechů
a 13 % zahraničních návštěvníků.

„Kvalitní bezpečná síť cyklistické infrastruktury nabízí veřejnosti
alternativní formu dopravy. Stát v této souvislosti nabízí finanční po-
moc, metodickou i odbornou spolupráci při budování cyklistické in-
frastruktury,“ uvedl ministr pro místní rozvoj Rostislav Vondruška.

V rámci Národní strategie rozvoje cyklistické dopravy České re-
publiky byly přijaty 4 priority, které řeší problematiku budování cy-
klistické infrastruktury:
1. Rozvoj cyklistiky jako rovnocenného prostředku dopravní ob-

sluhy území
2. Rozvoj cyklistiky pro posílení cestovního ruchu
3. Rozvoj cyklistiky pro posílení ochrany životního prostředí a zdraví
4. Zajištění koordinace s dalšími resorty a subjekty

V letech 2007–2008 byla cyklostrategie koordinována přede-
vším ministerstvem dopravy, které zadalo implementaci cyklostra-
tegie Centru dopravního výzkumu, v. v. i. a dále pak prostřednic-
tvím koordinace tří výzkumných úkolů spojených s tématikou cy-
klistiky. Opatření ostatních resortů jsou plněna pomocí běžných
postupů a procedur ministerstev.

Jedná se zejména o ministerstvo pro místní rozvoj a agenturu
CzechTourism, zaměřené na tématiku cykloturistiky, dále minister-
stvo životního prostředí a také ministerstvo zdravotnictví s témati-
kou osvěty. Spojovacím článkem naplňování celé cyklostrategie je
ministerstvo dopravy. Zdroj: www.mmr.cz

Cyklisté se dočkají miliardové
podpory i v roce 2010

Cykloturistika je v ČR financována z rozpočtu Státního fondu do-
pravní infrastruktury, regionálních operačních programů, Integrova-
ného operačního programu a programů přeshraniční spolupráce.

V rámci ROP se předpokládá, že půjde o částku ve výši 2 mld. Kč.
Z regionálních operačních programů je možné podpořit nejen výstav-
bu a rekonstrukci cyklistických stezek, ale také místní komunikace, les-
ní a polní cesty, které jsou vhodné pro cyklistickou dopravu. Ze státní-
ho fondu dopravní infrastruktury je vyčleněno 180 milionů korun.

„Ministerstvo opět plánuje podpořit systém značení cyklotras.
Na této věci spolupracujeme s Klubem českých turistů, který od ro-
ku 2007 podporujeme částkou 7,7 mil. Kč ročně,“ uvedl ministr
pro místní rozvoj Rostislav Vondruška.

Žadatelé mohou čerpat také z IOP z prioritní osy 4a, 4b v akti-
vitě d) Prezentace a propagace kulturního a přírodního bohatství,
kulturního průmyslu a služeb s využitím pro cestovní ruch na ná-
rodní úrovni lze realizovat projekty na propagaci cykloturistiky. Pro-
gramy přeshraniční spolupráce podporují přeshraniční rozvoj cy-
klistických tras a stezek podél hraničních oblastí v rámci Cíle 3.

Zdroj: www.mmr.cz

www.mmr.cz
www.mmr.cz
kr-moravskoslezsky.cz
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Díky laserovému měření počtu turistů
se mohou chránit národní parky

Speciální měření počtu turistů a cyklistů na jednotlivých stezkách
má přispět k efektivnějšímu plánování cyklostezek a také k ochra-
ně životního prostředí, zejména v národních parcích a CHKO. Úda-
je o počtech návštěvníků jsou získávány pomocí bezkontaktních
snímacích čidel, která jsou instalována přímo na cyklostezkách.

Monitoring cyklistů je zaveden a bude rozšiřován především
v nejvíce frekventovaných oblastech jako jsou Šumava, Český ráj,
Krušné hory, Moravské vinařské oblasti a trasa podél řeky Labe –
tzv. Labská stezka. Informace o počtu návštěvníků a jejich pohybu,
zejména podél vodních toků, se využívají jak v oblasti marketingu,
tak pro vytváření bezpečnostních opatření na stezkách.

Monitoring pěších turistů a cyklistů na stezkách v přírodě i ve
městech provádí nevládní organizace Nadace Partnerství, o. p. s.

Zdroj: www.mmr.cz

Vítězná Farma roku 2009 –
rodiny Daškových z Náchodska

Rodina Daškových dotáhla na své farmě k dokonalosti tzv. diver-
zifikaci činností. K nádhernému nově rekonstruovanému historické-
mu statku patří v současnosti téměř 300 hektarů půdy, na níž kro-
mě klasických plodin Daškovi pěstují také ostropestřec. Na farmě je
také pěstírna žampionů a na přilehlých pastvinách se pase skoro sto-
hlavé stádo jelenů. Maso je zpracováno přímo na farmě a pochut-
nat si na něm mohou mimo jiné hosté penzionu, který rovněž patří
k farmě. Další zajímavostí je centrální vytápění statku, penzionu a ža-
mpionárny kotlem, v němž se spalují posklizňové zbytky.

Více informací na:
http://www.asz.cz/redakce/index.php?clanek=38942&lanG=cs&

xuser=&slozka=5880 Zdroj: ASZ ČR

MZe podpoří čištění Luhačovické
přehrady 137 miliony korun

Při své prosincové návštěvě Zlínského kraje se ministr zeměděl-
ství Jakub Šebesta sešel s hejtmanem Zlínského kraje Stanislavem
Mišákem a společně navštívili Luhačovickou přehradu, která bude
v průběhu roku 2010 vyčištěna. Z přehrady bude odtěženo celkem
235 452 m3 sedimentů.

„Vím jak je pro Luhačovice a okolí přehrada důležitá a proto chce-
me aby byla v dobrém stavu,“ řekl ministr Šebesta a dodal „Věřím, že
vyčištěná přehrada přivede do vašeho hezkého kraje ještě víc návštěv-
níků a bude vyhledávanou destinací.“ V rámci projektu bude obnoven
původní objem Luhačovické přehrady, při odtěžení téměř 235 452m3

sedimentů. Celý projekt ministerstvo zemědělství podpoří částkou
137 milionů korun a dokončen by měl být v průběhu roku 2010.

Přípravy projektu se rozeběhnou již začátkem roku 2010. Vypouš-
tění přehrady v březnu a práce samotná pak po vypuštění v červnu.
Dílo bude předáno v září 2010 a napouštění nádrže pak při dodrže-
ní harmonogramu prací začne v říjnu. Odtěžením sedimentů dojde
k obnovení původního celkového objemu nádrže: 2,68 mil. m3.

„Díky vstřícnosti pana ministra Šebesty a vzájemné spolupráci mi-
nisterstva zemědělství, Zlínského kraje a podniku Povodí Moravy při
přípravách vyčištění Luhačovické přehrady, se podařilo zajistit po-
třebné finanční prostředky a tím pádem může být celá akce načaso-
vána a ve stanovených termínech roku 2010 také spuštěna. Je to dal-
ší kamínek do mozaiky zvýšení atraktivity a konkurenceschopnosti
Zlínského kraje,“ dodal hejtman Zlínského kraje Stanislav Mišák.

V rámci návštěvy ministr navštívil ještě mlékárnu Kromilk na Kro-
měřížsku a zemědělský podnik Kvasicko.

Petr Vorlíček, tiskový mluvčí MZe

Stromolezci zdarma ošetří
dvacet významných stromů

Dvacet stromolezců s certifikací European Tree Worker se za-
vázalo, že každý zdarma ošetří vzrostlý strom významný pro lidi
v jeho okolí. Jedná se o výsledek spolupráce Společnosti pro za-
hradní a krajinářskou tvorbu a Nadace Partnerství, kterým se tyto
organizace snaží upozornit na potřebu kvalitní péče o dřeviny.

Jedním z impulsů spolupráce bylo opětovné kácení alejí podél
cest během loňského podzimu a letošního. Program „Zdravé stro-
my pro zítřek“ nabízí obcím, školám, občanským sdružením či cír-
kevním právnickým osobám bezplatné ošetření jednoho vzrostlé-
ho stromu. Do data uzávěrky se přihlásilo 26 žádajících, ze kterých
vybrala komise v polovině listopadu 20. Odborné ošetření proběh-
ne v první polovině roku 2010.

Kritérii výběru byly nejen zdravotní stav a potřebnost zásahu, ale
i historie stromu a jeho význam pro místní obyvatele. Komise vybrala
13 lip, čtyři duby, jilm a kaštan. Uspěla například lípa rostoucí u vstupu
do renesančního zámku v Hranicích či jilm na Zlaté stezce v Prachati-
cích, který získal v roce 2005 titul Strom hrdina. V sousedství sochy Ja-
na Nepomuckého roste památná lípa v Šitbořicích, k pětistému výročí
upálení Jana Husa byla v Novém Městě nad Metují vysazena Husova lí-
pa, ošetření získaly i stromy v Ledči nad Sázavou, Velvarech či Říčanech.

„Chtěli jsme oslovit jak zastupitele obcí, kteří mají zeleň ve své ob-
ci na starost, tak i širší veřejnost. Stromy jsou součástí života nás všech,
proto se nás týká i péče o ně. Na řadě míst bude možné přijít se na prů-
běh ošetření podívat a dozvědět se více zajímavostí o stromolezení,“
uvádí Mirka Drobílková z programu Strom života Nadace Partnerství.

K nejčastějším chybám v péči o památné stromy patří placení
nekvalifikovaných osob, provádění zásahů bez dlouhodobé kon-
cepce a zaměření se pouze na nadzemní část stromu. A u někte-
rých stromů, byť to zní paradoxně, příliš častá a nesmyslná péče.

Zdroj: Nadace Partnerství

http://www.asz.cz/redakce/index.php?clanek=38942&lanG=cs&xuser=&slozka=5880
http://www.asz.cz/redakce/index.php?clanek=38942&lanG=cs&xuser=&slozka=5880
www.mmr.cz
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Šternberk získal certifikát za dobré
hospodaření ve svých lesích

Město Šternberk obdrželo mezinárodní certifikát PEFC (PROGRAM-
ME FOR THE ENDORSEMENT OF FOREST CERTIFICATION SCHEMES)
potvrzující dobré hospodaření s lesním majetkem. Tento certifikát
je již druhým mezinárodním osvědčením správného hospodaření
v lesích města, které potvrzuje řádné hospodaření v lesích při do-
držování lesního zákona, dodržování zásad přírodě blízkého hos-
podaření trvale udržitelným způsobem. Tento světově uznávaný
doklad je důležitý také pro konečné výrobky ze dřeva, je udělován
na tři roky a nové přidělení certifikátu je potřeba obhájit. Certifi-
kát je platný do roku 30. září 2012.

Město Šternberk vlastní 300 ha lesů, a to zejména v okolí míst-
ních částí Těšíkov, Dalov, Chabičov a Krakořice. V bezprostřední
blízkosti města je pouze cca 45 ha lesa v lokalitě Nad Kioskem a dá-
le menší části lesa v Aleši na katastru části Lhota u Šternber-
ka. Městské lesy jsou většinou obklopeny majetkem státním, který
spravují Lesy České republiky s.p. – Lesní správa Šternberk.

Celosvětově známé firmy (např. IKEA, Stora Enso, Assi Domän),
ale i naši výrobci (např. RD Rýmařov) propagují skutečnost, že je-
jich konečné výrobky jsou zhotoveny ze dřeva lesů právě takto cer-
tifikovaných a surovina byla následně zpracována v pilařských pro-
vozech, které obdržely za použité technologie a pravidla provozu
opět tento certifikát – to vše zvyšuje zájem o daný konkrétní ko-
nečný výrobek ze dřeva na celosvětových trzích.

Práce v městských lesích již pět let provádí odborná firma, měs-
to jí prodává vytěžené dříví a naopak objednává pěstební práce
v lesích. Za posledních pět let získává město z lesního hospodář-
ství průměrně 585 tis. Kč ročně. Kvalitu všech provedených prací
v městských lesích hlídá lesní hospodář města pan Ladislav Za-
tloukal, který má na dobrém hospodaření v lesích města nezastu-
pitelný podíl. Město Šternberk v lesnické činnosti každoročně vy-

užívá dotací z Olomouckého kraje a Evropské unie. V zájmu Štern-
berka je do budoucna zvýšit možnosti rekreace a odpočinku oby-
vatel města i v městských lesích.

Ornitologové: Pomozte ptákům,
naplňte jim krmítka

Ornitologové z Moravského ornitologického spolku (MOS) v Pře-
rově vyzývají milovníky přírody, aby s příchodem zimy nezapomína-
li na ptáky a naplnili jim krmítka. S přicházejícím mrazem a sněhem
pro to totiž nastal správný čas. Zimní nepohodu pomohou opeřen-
cům přečkat například semena slunečnic či hovězí lůj, naopak zbyt-
ky lidské stravy by jim mohly způsobit zažívací potíže.

„Ptáci si sice na zimu vytvoří tukové zásoby, ale jen z nich by dlou-
ho živi nebyli. Nyní v prosinci jsou ještě v dobré kondici, ale s pro-
dlužující se zimou jim bude hůře. Nejhorší to bude na konci ledna či
v únoru. Už nyní jim ale lidé mohou pomoci a přikrmit je,“ řekl místo-
předseda MOS Jiří Šafránek. Podle něj v tuzemsku přezimujícím ptá-
kům činí největší potíže silný vítr a mrazy. V přístupu k potravě jim
brání i sněhová peřina. Hledají proto úkryt na závětrném místě, tře-
ba na jehličnatých stromech, aby vydali co nejméně energie.

Nejběžnějším ptákem, který navštěvuje každé krmítko, je sýkora ko-
ňadra. V zimním období má nejraději semena slunečnice, rozdrcené
vlašské ořechy nebo hovězí lůj. Krmítka běžně navštěvuje i modřinka
a vzácně se na nich objevuje i sýkora úhelníček a sýkora babka. Ze zrno-
žravých ptáků pak mohou přiletět zvonci zelení, čížci lesní, stehlíci,
pěnkavy obecné i jikavci, dlasci a hýli. Často pak i vrabci domácí a pol-
ní. „Všichni tito ptáci si rádi pochutnají na semenech slunečnice a na
šrotu z obilnin nebo na strouhance z bílého pečiva,“ radí Šafránek. Ko-
si, kvíčaly a brkoslavi zase v krmítku uvítají jablka či bobule jeřábů.

Ornitologové důrazně upozorňují, aby lidé zásadně nekrmili
ptáky chlebem, uzeninami, slanými potravinami, suchými těstovi-
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nami ani kynutými výrobky, protože jim způsobují vážné zažívací
potíže. V prodejnách pro chovatele zvířat lze koupit i speciální smě-
si pro zimní přikrmování ptáků nebo lojové koule.

Podle Šafránka si ptáci pamatují, kde například loni měli v krmít-
ku stravu připravenou. Pokud ho lidé neodstraní, je velká pravdě-
podobnost, že se opeřenci na známé místo vrátí.

Podrobné informace o přikrmování ptáků nebo o výrobě ptačích
budek najdou zájemci na www/mos-cso.cz v sekci ochrana ptactva.

maš

Pozor na ježky!

Nalezli jste v této době malého ježka? Pak vězte, že se jedná
s největší pravděpodobností o mládě, které bez lidské pomoci ne-
přežije. Na úspěšné přezimování potřebuje ježek hmotnost ale-
spoň 600–700 g. Pokud váží méně, většinou nepřežije.

Jak malému ježkovi pomoci? Není to tak těžké – ježek potřebuje
pouze teplo, vhodnou potravu a zbavit od vnějších i vnitřních parazitů.

To první lze zajistit jednoduše ubytováním ježka v prostoru o po-
kojové teplotě. Pokud je to možné, může být držen v bytě. Měl by
být umístěn ale někde, kde je klid a není moc rušen. Ubytován by
měl být v ohrádce o velikosti alespoň 1 m2 s boudičkou na spaní
uvnitř. Jako boudička na spaní poslouží obyčejná papírová krabi-
ce vystlaná senem, slámou nebo natrhanými novinami. Ježek ale
umí šplhat, proto by ohrádka měla být vysoká alespoň 50 cm ane-
bo by měla být svrchu přikrytá.

Ježek je hmyzožravec, jeho potrava se tedy musí skládat přede-
vším z masa. Vhodnou potravou jsou konzervy nebo granule pro
kočky a psy, ale je možné mu podávat i vařené drůbeží maso s ma-
lým podílem rýže či ovesných vloček. Jako pamlsek mohou po-
sloužit piškoty, rozinky nebo kousek netučného tvarohu či tvrdého
sýra. Maso by ale v ježčím jídelníčku mělo vždy převládat. Ježek by
měl mít také neustálý přístup k čisté vodě.

Ježci trpí vnějšími i vnitřními parazity, proto je zapotřebí je odblešit
i odčervit. To první lze provést jednoduše pomocí spreje proti vněj-
ším parazitům, který se běžně používá u koček a psů. Odčervení již
musí provést veterinární lékař. Obvykle ježek dostane tabletku, kte-
rá se přidá do krmiva, a injekci, která ho zbaví plicních červů.

Pokud jste nalezli malého ježka a necítíte se na to, abyste mu po-
mohli sami, kontaktujte neprodleně Záchrannou stanici pro živoči-
chy ve Vlašimi, kde se ježka rádi ujmou a zajistí mu odbornou péči.

Chcete-li podpořit péči nejen o ježky v Záchranné stanici pro ži-
vočichy ve Vlašimi, můžete tak učinit odesláním finančního daru na
účet č.: 322147339/0800 nebo dárcovské SMS ve tvaru DMS ZVI-
REVNOUZI VLASIM na číslo 87777 (účtování DMS: 30 Kč, Záchran-
ná stanice obdrží nejméně 27 Kč). Můžete na činnost Záchranné sta-
nice přispívat také pravidelně každý měsíc po dobu jednoho roku
odesláním dárcovské SMS ve tvaru DMS ROK ZVIREVNOUZI VLASIM
na číslo 87777 (každý měsíc Vám bude automaticky odečtena část-
ka 30 Kč, Záchranná stanice obdrží nejméně 27 Kč).

Ing. Zuzana Pokorná, PhD.,
Záchranná stanice pro živočichy ČSOP Vlašim

Moravský kras má Ekoinfocentrum

MAS Moravský kras se zapojila do Sítě environmentálního po-
radenství v Jihomoravském kraji, která funguje již od roku 2005.

EKOINFOCENTRUM poskytuje bezplatné poradenství například
v těchto oblastech:
• Domácí ekologie (třídění odpadů, praní a čištění, nakupování,

zdravé potraviny)
• Ochrana spotřebitele
• Úspory energie
• Zdravá zahrada
• Škodliviny v životním prostředí
• Ochrana přírody a krajiny

Nabízíme i speciální poradenství organizacím a institucím:
• Metody komunitního plánování
• Turisticky zajímavá místa v Moravském krasu
• Fundraisingové poradenství (vyhledávání vhodných zdrojů, po-

moc při sestavování grantových žádostí apod.)

Konzultační doba je v pondělí 9:00–14:00 a ve čtvrtek 11:00–16:00.
Najdete nás v sídle MAS Moravský kras ve Sloupu.

poradna@mas-moravsky-kras.cz
www.mas-moravsky-kras.cz

Centrum Veronica Hostětín v roce 2010

Dovolujeme si Vám krátce představit akce, které jsme pro Vás
přichystali na rok 2010. Jejich přehled není zatím úplný, budeme
je doplňovat v průběhu roku, ale již teď můžete trochu „ochutnat“
z naší nabídky, případně si již na některých akcích rezervovat
místo. Podrobnosti budeme průběžně zveřejňovat na našich strán-
kách a ve Zprávách. Na akce je potřeba se předem přihlásit.

ODBORNÉ AKCE:
– Den otevřených dveří v pasivním domě – lektorovaná exkurze,

úterý 26. ledna od 14:00 hod.
– Nízkoenergetické stavění – seminář TBK (Občanské sdružení

Tradice Bílých Karpat): 19. února 2010
– Obnovitelné zdroje energie – seminář TBK: 16. března 2010
– Řez ovocných dřevin – seminář: 10.– 11. dubna 2010
– Ovocnářský seminář (pořádá IS pro rozvoj Mor. Kopanic):

29. dubna 2010
– Venkovská krajina – konference: 21.– 23. května 2010
– Nízkoenergetické stavění – seminář TBK: 3. června 2010
– Letní ovocnářská škola – vzdělávací pobyt: 30. srpna – 5. září 2010
– Nízkoenergetické stavění – seminář TBK: 9. září 2010
– Pomologický seminář: 16.–17. října 2010
– Oslava Mezinárodního dne pasivních domů – exkurze, seminá-

ře: listopad 2010 (6.–7. nebo 13.–14. 11.)
– Nízkoenergetické stavění – seminář TBK: 18. listopadu 2010
– BIOmenu – seminář TBK: 26. listopadu 2010

POBYTOVÉ ČI RELAXAČNÍ AKCE:
– Tanec skrze mne – taneční seminář lektoruje Dubravka Radon-

jic: 9.– 10. ledna 2010 (pozvánka viz hostetin.veronica.cz – po-
sledních několik míst!)

– Víkend pro aktivní seniory – pobyt s programem, poznávání kra-
jiny Bílých Karpat, trénování paměti: 15.–18. dubna 2010

– Automatická kresba, orientální tanec (pořádá L. Singerová):
6.– 9. května 2010

– Víkend pro „aktivní mozek“ – pobyt s trénováním paměti a vý-
lety za poznáním, pro „střední“ generaci: 12.–16. května 2010

– Automatická kresba (pořádá L. Singerová): 1.–6. července 2010
– Tábor pro rodiče s dětmi: červenec (termín bude upřesněn)
– Dovolená s programem pro rodiče s dětmi: červenec (termín bu-

de upřesněn)
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– Automatická kresba (pořádá L. Singerová): 25.–29. srpna 2010
– Jablečná slavnost: 26. září 2010

A naše CELOROČNÍ NABÍDKA:
– Exkurze po modelových ekologických projektech v Hostětíně –

pro laickou i odbornou veřejnost, nutno předem objednat.
– Dny otevřených dveří v pasivním domě – lektorovaná exkurze,

termíny jsou 1x měsíčně, sledujte naše webové stránky
– Výstava Prima klima – možnost zapůjčení do Vašich prostor
– Výukové programy a exkurze pro školy
– Pobytový program EVVO pro školy „udržitelný rozvoj všemi

smysly“
– Prostor pro vaše akce – odborné semináře, školy v přírodě, firemní

setkání...

Dvě nové publikace:

EKOZAHRADY, vydal Smartpress
Kompletní návod k vytvoření ekozahrady a rodového statku.

Kniha přináší nový pohled na zahradnictví a pěstitelství. Nejde ale
o žádný „moderní“ přístup, naopak – vychází z principů permakul-
tury a využití přírodních procesů. Díky tomu může mít každý na své
zahradě bujnou přírodu i bohatou sklizeň. A to takřka bez práce!

Informace o knize jsou ke stažení na http://www.smartpress.cz/ti-
tulnistranka/kompletn-n-vod-k-vytvo-en-ekozahrady-a-rodov-ho-
statku-2.html

REKONSTRUKCE DOMU NA NÍZKOENERGETICKÝ STANDARD
– PRAKTICKÁ ŘEŠENÍ. Vydalo Občanské sdružení ENVIC

Kniha je výborným pomocníkem pro všechny majitele domů
(zejména rodinných, ale i bytových), kteří plánují rekonstrukci do-
mu a zároveň chtějí významně snížit spotřebu energií v domě, uše-
třit finance na provoz domu a zároveň chránit životní prostředí.

Více informací o knize (obsah, cena, možnost nákupu) najdete
na našich internetových stránkách:

http://www.envic-sdruzeni.cz/aktuality/aktuality-obsah/nova-
kniha-rekonstrukce-domu-na-nizkoenergeticky-standard-prave-
vysla.htm

TRAMP mluví k seniorům
– dovednosti seniorů nezapadnou

Tedy ne že bych chtěla nutit lidi na stará kolena do nějakého zá-
lesáckého hnutí, ale pravdou je, že TRAMP o aktivitě starších lidí
je. Projekt TRAMP (Transnational Mobility of Older People Working
in Teamwork Projects in Crafts) se snaží zapojovat starší lidí do prá-
ce v řemeslných týmových projektech. Co si pod tím představit?

V praxi projekt funguje tak, že například seniorka z České re-
publiky odjede na dva až osm týdnů do Francie, kde svým vrstev-
níkům předává zkušenosti s ručními pracemi, paličkováním, ale
třeba i s využíváním informačních technologií nebo některou jinou
aktivitou a naopak získává poznatky, které použije třeba pro další
rozvoj svého mateřského klubu seniorů.

Výsledky mezinárodního projektu TRAMP jsme nedávno bilan-
covali na konferenci v německém Düsseldorfu. Do projektu se za-
pojily tři země: Německo, Francie a Česká republika, kterou zastu-
povala Asociace samaritánů České republiky a Česká zemědělská
univerzita v Praze. Konference se zúčastnilo více než 130 účastní-
ků z různých organizací i dalších zemí Evropské unie, kteří prezen-
tovali svoje projekty na podporu aktivit seniorů. Jejich přednášky
ukázaly, že dobrovolnická práce seniorů má smysl v celé řadě ob-
lastí – od cestování přes zdravotnictví až třeba po řemeslnou výro-
bu. Prakticky jedinou bariérou v mezinárodním zapojení seniorů
jsou jazykové znalosti.

STÁRNU, STÁRNEŠ, STÁRNEME

Důvody, proč Evropa hledá nové cesty, jak udržovat seniory
v aktivním životě, jsou jasné. Podle demografické prognózy zpra-
cované Českým statistickým úřadem bude v roce 2050 žít v dese-
timilionové České republice přibližně půl milionu občanů ve věku
85 a více let (ve srovnání se zhruba sto tisíci v roce 2006) a téměř
tři miliony osob starších 65 let (31,3 %). Předpokládá se, že v ob-
dobí let 2000 až 2050 se v hospodářsky vyspělých zemích zvýší
podíl lidí ve věku 80 let a starších třikrát, avšak počet nejméně sto-
letých 15,5krát.

Na tato alarmující čísla reagovala i česká vláda, která schváli-
la v roce 2008 Národní program přípravy na stárnutí pro roky
2008–2012. Jeho cílem je podpořit solidaritu a soudržnost mezi
generacemi, zájem o situaci, těžkosti a preference starších lidí
v České republice, zvýšit bezpečí a ochránit práva zranitelných
skupin starých lidí. V roce 2012 bude vyhodnocen a revidován.

Stanovené základní prioritní směry by však měly mít dlouhodo-
bější platnost. Mění se životní styl, možnosti i očekávání starších
osob. Starší lidé žijí zdravěji a aktivněji. Růst počtu a podílu star-
ších lidí ve společnosti vyžaduje přizpůsobení služeb a produktů je-
jich potřebám a preferencím a přijetí opatření, která podpoří eko-
nomický růst. Strategie reagující na stárnutí populace by měla vy-
užít potenciálu starších osob a vytvořit mezigeneračně soudržnou
společnost.

NÁŠ REGION SE O SENIORY STARÁ

Vládní „oficiální“ linii vhodně doplňuje právě program TRAMP.
Hledá mezigenerační přístupy a metody pro výměnné programy
pro seniory. Projekt řídí sdružení Práce a život, které působí v Se-
verním Porýní-Vestfálsku jako společné vzdělávací zařízení lidových
vysokých škol a německého odborového svazu.

Projekt vychází z předpokladu, že s prodlužujícím se věkem a zvy-
šující se kvalitou života hledají senioři po odchodu do důchodu mož-
nosti další seberealizace, zejména uplatnění svých životních a pra-
covních zkušeností – a to na základě dobrovolnické práce.

Měla jsem tu čest vystoupit v úvodním bloku uvedené konferen-
ce s příspěvkem o problematice seniorů v České republice a o otáz-
kách legislativy jejich dobrovolnické práce a seznámila jsem přítom-
né také s některými aktivitami seniorů v Plzeňském kraji. Česká ze-
mědělská univerzita představila na konferenci svůj úspěšný projekt
virtuální univerzity třetího věku, který se v našem regionu velmi dob-
ře rozbíhá i v menších městech a obcích na Klatovsku, Sušicku
a Kdyňsku. Kromě univerzity se konference aktivně zúčastnili i místo-
starostka Klatov Mgr. Věra Tomaierová se zkušenostmi ze spoluprá-
ce města Klatovy s Klubem seniorů a Ing. Ivo Šašek, CSc, manažer
Místní akční skupiny Pošumaví, z.s.p.o., který představil některé ak-
tivity MAS Pošumaví a jejích členů v oblasti mapování místního dě-
dictví a historie, při němž jsou aktivní hlavně senioři.

Příklady celé řady představovaných projektů z různých zemí Ev-
ropy najdou zájemci na http://tramp.pef.czu.cz/.

Jiřina Rippelová, senátorka ze Šumavy

Z Z a j í m a v ý p r o j e k t
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http://tramp.pef.czu.cz/
http://www.envic-sdruzeni.cz/aktuality/aktuality-obsah/nova-kniha-rekonstrukce-domu-na-nizkoenergeticky-standard-prave-vysla.htm
http://www.envic-sdruzeni.cz/aktuality/aktuality-obsah/nova-kniha-rekonstrukce-domu-na-nizkoenergeticky-standard-prave-vysla.htm
http://www.envic-sdruzeni.cz/aktuality/aktuality-obsah/nova-kniha-rekonstrukce-domu-na-nizkoenergeticky-standard-prave-vysla.htm
http://www.smartpress.cz/titulnistranka/kompletn-n-vod-k-vytvo-en-ekozahrady-a-rodov-ho-statku-2.html
http://www.smartpress.cz/titulnistranka/kompletn-n-vod-k-vytvo-en-ekozahrady-a-rodov-ho-statku-2.html
http://www.smartpress.cz/titulnistranka/kompletn-n-vod-k-vytvo-en-ekozahrady-a-rodov-ho-statku-2.html


Zpravodaj SPOV ČR • č.142 • 12/2009

D D o t a č n í p r o g r a m y 2 2

Počet žádostí o dotace
z fondů EU přesáhl 30 tisíc.
Proplaceno přes 56 miliard

Zájem o dotace ze strukturálních fondů a Fondu Soudržnosti
v České republice stále roste. Podle aktuálních statistik bylo již od ro-
ku 2007 předloženo více než 30 tisíc žádostí o dotace z fondů EU.
Objem proplacených peněz českým příjemcům se meziměsíčně zvý-
šil o 20 procent na celkových 56,2 miliardy korun. Tato čísla byla zve-
řejněna v měsíční monitorovací zprávě za listopad, kterou vydal Ná-
rodní orgán pro koordinaci – Ministerstvo pro místní rozvoj ČR.

Od začátku programového období, tedy od roku 2007 až do
začátku prosince 2009, bylo českým řídícím orgánům předloženo
30 089 žádostí o podporu z fondů EU v celkové výši 737,7 mld.
korun. Jen za poslední měsíc bylo předloženo více než 1000 no-
vých žádostí.

Za poslední měsíc opět vzrostl i počet schválených žádostí – od-
souhlaseno bylo přidělení dalších 19 mld. korun. K začátku pro-
since tak bylo schváleno již 13 858 projektů, na které se váže
245,7 mld. korun. Úspěšnost ve schvalování je však u jednotlivých
operačních programů rozdílná, což je dáno povahou projektů,
které jsou v jednotlivých regionálních či tematických operačních
programech předkládány.

Objem proplacených peněz příjemcům stoupl meziměsíčně
o 20 procent. Celkově tak již bylo proplaceno 56,2 mld. korun.
Nejvíce peněz z fondů EU vzhledem k vlastní alokaci přidělily ROP
Střední Morava a ROP Severovýchod. Z tematických operačních
programů pak OP Doprava.

„Objem předložených žádostí svědčí o tom, že žadatelé ma-
jí velký zájem realizovat projekty a spolufinancovat je z fondů
EU i v současné ekonomicky složité době. Zvyšující se objem
proplacených peněz zase dává velkou naději, že ČR nebude mít
problém vyčerpat všechny peníze, které má od EU na období
2007–2013 k dispozici,“ uvedl ministr pro místní rozvoj Rostislav
Vondruška.

Soutěž o dotace je v některých OP velmi tvrdá a ne každý pře-
dložený projekt tak má šanci na úspěch. Největší procento vyřa-
zených projektů je v ROP Jihovýchod – více než 69 procent, naopak
nejméně projektů je vyřazováno v Integrovaném operačním pro-
gramu. V tomto operačním programu je vyřazena pouze zhruba
každá dvacátá žádost, tedy necelých 6 procent z předložených žá-
dostí o dotace z fondů EU. Zdroj: www.mmr.cz

Deváté kolo Programu rozvoje
venkova: pro zemědělce, nové
podniky a investice do lesů

Ministr zemědělství Jakub Šebesta schválil 17. 12. 2009 zpřes-
nění Pravidel pro 9. kolo příjmu žádostí Programu rozvoje venko-
va. Příjem žádostí proběhne v termínu od 16. 2. 2010 do 8. 3. 2010
do 13 hodin na příslušných regionálních odborech Státního země-
dělského intervenčního fondu.

Zpřesnění Pravidel se týká opatření:
I.1.1 Modernizace zemědělských podniků (podopatření I.1.1.1

Modernizace zemědělských podniků a podopatření I.1.1.2 Spolu-
práce při vývoji nových produktů, postupů a technologií (resp. ino-
vací) v zemědělství),

I.3.2 Zahájení činnosti mladých zemědělců,
II.2.4 Obnova lesního potenciálu po kalamitách a podpora spo-

lečenských funkcí lesů,
III.1.1 Diverzifikace činností nezemědělské povahy,
III.1.2 Podpora zakládání podniků a jejich rozvoje pro 9. kolo pří-

jmu žádostí.

Zároveň ministr schválil zpřesnění Pravidel pro opatření IV.1.1
Místní akční skupina, které vstoupí v platnost 1.1.2010.

Příjem žádostí na výše uvedená opatření (kromě opatření IV.1.1
Místní akční skupina) a na opatření IV.1.2 Realizace místní rozvo-
jové strategie proběhne v termínu od 16. 2. 2010 do 8. 3. 2010
do 13 hodin na příslušných regionálních odborech Státního země-
dělského intervenčního fondu.

Pro opatření I.3.2 Zahájení činnosti mladých zemědělců bude pří-
jem žádostí standardně zahájen o týden později, tedy 23. 2. 2010,
a ukončen shodně 8. 3. 2010 ve 13 hodin.

Celková podpora žadatelům v rámci 9. kola přesáhne 2,8 mld. Kč.
Při projednání změn pro 9. kolo byl kladen důraz nejen na za-

chování kontinuity jednotlivých opatření (nedošlo tedy k zásadním
změnám podmínek), ale především na zjednodušení administra-
tivních postupů.

Přehled hlavních změn spouštěných opatření je uveden v při-
loženém dokumentu. Úplné znění Pravidel, kterými se stanovu-
jí podmínky pro poskytování dotace na projekty Programu roz-
voje venkova ČR pro období 2007–2013, je k dispozici v elekt-
ronické podobě na internetové adrese Ministerstva zemědělství
www.mze.cz (rubrika Podpora z EU a národní dotace, podru-
brika Program rozvoje venkova, podrubrika Opatření Programu
rozvoje venkova/ příslušná osa) a rovněž na stránkách Státního
zemědělského intervenčního fondu www.szif.cz v sekci Program
rozvoje venkova.

V rámci jarního kola probíhal standardně příjem žádostí i na
opatření I.3.4 Využívání poradenských služeb. Aby bylo umožně-
no žadatelům předkládat žádosti v delších a průběžnějších termí-
nech, proběhne vyhlášení příjmu žádostí samostatně cca koncem
1. čtvrtletí roku 2010. MZe

Páté kolo příjmu
Žádostí z OP Rybářství

V rámci pátého kola Operačního programu Rybářství budou
moci žadatelé předkládat Žádosti o dotace na projekty v opatření
2.1. Opatření pro produktivní investice do akvakultury a 2.4. In-
vestice do zpracování a uvádění na trh, záměry a) a b). Páté kolo
příjmu žádostí z OP Rybářství bude zahájeno 18.2.2010 a ukon-
čeno 8.3.2010 ve 13 hodin. Pravidla pro poskytování dotací na pro-
jekty v těchto opatřeních schválil dne 9. prosince ministr zeměděl-
ství Jakub Šebesta.

Vyhlašované kolo příjmu Žádostí o dotace je určeno pro pro-
dukční rybáře – fyzické i právnické osoby, jejichž příjmy pocháze-
jí z akvakultury provozované vlastním jménem, na vlastní odpo-
vědnost a riziko. Dotace je určena pro mikropodniky, malé a střed-
ní podniky a v případě splnění určitých podmínek i pro podniky,
které pod definici mikropodniků a malých a středních podniků ne-
spadají.

Obě opatření, na něž budou v rámci pátého kola Žádosti o do-
tace přijímány, jsou zaměřena na podporu projektů, u nichž se
předpokládá, že přispějí k posílení konkurenceschopnosti rybář-
ského odvětví.

Celkový objem finančních prostředků pro toto kolo příjmu žá-
dostí tvoří částka 80 mil. Kč.

Příjem žádostí pro výše uvedená opatření bude probíhat
v období od 18. února 2010 do 8. března 2010 na příslušných
regionálních odborech Státního zemědělského intervenčního
fondu.

Úplné znění Pravidel je k dispozici v elektronické podobě na in-
ternetové adrese Ministerstva zemědělství www.mze.cz (rubrika
Podpora z EU Národní dotace, podrubrika Operační program Ry-
bářství) a rovněž na stránkách Státního zemědělské intervenčního
fondu www.szif.cz v sekci Operační program Rybářství.

Zdroj: Petr Vorlíček, tiskový mluvčí MZe

www.szif.cz
www.mze.cz
www.szif.cz
www.mze.cz
www.mmr.cz
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XV. výzva OP Životní prostředí
nabízí podporu projektům
na úpravu komunálního odpadu

Ministerstvo životního prostředí a Státní fond životního pro-
středí České republiky vyhlásily již XV. výzvu pro podávání žádostí
o poskytnutí podpory v rámci Operačního programu Životní pro-
středí (dále jen OPŽP). Žádosti budou přijímány od 4. ledna 2010
do 30. června 2011. Výzva je určena pro projekty vedoucí ke zkva-
litnění nakládání s odpady a snižování emisí.

Dotace jsou určeny na regionální systémy pro mechanickou a bio-
logickou úpravu komunálního odpadu a zařízení pro energetické
využívání komunálního odpadu. O podporu budou moci žádat ta-
ké projekty rekonstrukce a úpravy zvláště velkých spalovacích i vel-
kých nespalovacích stacionárních zdrojů, které sníží emise zejmé-
na NOx, SO2 a prachových částic a současně vytvoří nové kapacity
na spoluspalování odpadu (např. náhrada kotle, rekonstrukce spa-
lovací komory, instalace filtrů, měření emisí).

„Abychom omezili skládkování bioodpadu a nemuseli platit vy-
soké pokuty za neplnění evropské směrnice, musí být vedle razant-
ního nárůstu recyklace také postavena nová zařízení na zpracování
směsného odpadu o kapacitě nejméně 1 milion tun ročně. Poprvé
proto poskytneme dotace na mechanicko-biologickou úpravu s ná-
sledným využitím či na energetické využití odpadu. Nastavili jsme přit-
om přísné podmínky zajišťující, aby nová zařízení ve svých regionech
neomezovala recyklaci. V dotační podpoře třídění a recyklace sa-
mozřejmě pokračujeme,“ říká Jan Dusík, ministr životního prostředí.

„Výše prostředků určená pro tuto výzvu dosahuje částky 8 mi-
liard korun. Z toho na projekty vedoucí ke zkvalitnění nakládání
s odpady je určeno 6 miliard korun a na projekty vedoucí ke snižo-
vání emisí 2 miliardy korun,“ uvedl Petr Štěpánek, ředitel SFŽP ČR.

Dotaci nezíská zařízení k energetickému využití (spalovna) ne-
bo zařízení k mechanicko-biologické úpravě odpadu, pokud by je-
ho roční kapacita přesahovala polovinu roční produkce komunál-
ního odpadu v obcích, z nichž bude dané zařízení odebírat odpad.
Další kriteria pak výrazně zvyšují laťku pro použité technologie.

Podmínky pro podávání žádostí jsou uvedeny ve Směrnici MŽP
č. 12/2009. Všechny závazné dokumenty jsou k dispozici na inter-
netových stránkách OPŽP www.opzp.cz.

Projektové žádosti je třeba doručit na centrální pracoviště SFŽP ČR,
Olbrachtova 2006/9, 140 00 Praha 4, do 16.00 hodin posledního dne
výzvy, tj. do 30. 6. 2011. V případě zaslání poštou je třeba počítat
s přiměřenou časovou rezervou. Zdroj: www.sfzp.cz

„Cestovní ruch pro všechny“:
podpora aktivit za 100 milionů

Podprogram „Cestovní ruch pro všechny“ je součástí Národního
programu pro cestovní ruch 2010–2013, který vypracovalo minister-
stvo pro místní rozvoj. Vytvořením tohoto programu se Česká repub-
lika zapojila do aktivit na podporu sociálního cestovního ruchu, Ca-
lypso, v rámci Evropské komise, jmenovitě DG Enterprise and Industry.

Cílem sociálního cestovního ruchu je zpřístupnit aktivity spojené
s cestováním i určitým způsobem znevýhodněným skupinám obyva-
tel: rodinám s dětmi, mládeži, studentům, seniorům a lidem se zdra-
votním postižením. Podprogram je zaměřený na tvorbu nových pro-
duktů domácího cestovního ruchu včetně marketingové podpory.

„Hranice celkových způsobilých výdajů jednoho projektu je sta-
novena ve výši 1–5 milionů Kč. Dotace kryje 50 % podíl financová-
ní projektu, zbylých 50 % tvoří vlastní zdroje žadatele. Cílem je ví-
ce zpřístupnit možnost cestování a aktivit s tím spojených i těm sku-
pinám obyvatel, které na něj nemají z objektivních důvodů dostatek
prostředků,“ upřesnil ministr pro místní rozvoj Rostislav Vondruška.

V rámci projektů financovaných z podprogramu „Cestovní ruch pro
všechny“ mohou vznikat například bezbariérové přístupy, dětské her-

ny, dětské koutky, mobilní bazény, vybavení třídy pro školy v přírodě,
apod. Maximálně do 20 % z celkových způsobilých výdajů projektu.

Výzvu k předkládání žádostí o dotaci v rámci Podprogramu plá-
nuje spustit ministerstvo pro místní rozvoj na začátek roku 2010.

Zdroj: www.mmr.cz

Nejmladší strategická průmyslová
zóna v Holešově je po pěti
letech příprav dokončena

Po bezmála pěti letech příprav se slavnostně otevřela Strategická
průmyslová zóna Holešov. Ta je jedním z největších rozvojových pro-
jektů Zlínského kraje. Samotné stavební práce na napojení zóny na sil-
nici, elektřinu, vodu a další sítě přitom v zóně odstartovaly teprve vlo-
ni v říjnu, a dokončení infrastruktury se tak zvládlo v rekordním čase.

„Stavitelům se podařilo přesně dodržet harmonogram, což je
pro tak rozsáhlý projekt vynikající výsledek. Je to perfektní vizitka
pro nové investory, kteří se tak mohou spolehnout na to, že zóna
je pro Českou republiku opravdovou prioritou,“ zdůraznila při slav-
nostním otevření zóny Alexandra Rudyšarová, generální ředitelka
agentury CzechInvest.

„Jedním z nejzajímavějších architektonických řešení uvnitř zó-
ny je přeložka říčky Mojeny protékající územím budoucí průmys-
lové plochy. Ta se dosud kvůli letišti musela z velké části schovávat
pod zemí v betonových skružích. Teď dostala otevřené meandru-
jící koryto,“ pokračuje Rudyšarová.

K plnému využití potenciálu zóny ještě zbývá dostavba rych-
lostní komunikace R49. Jakmile bude nedaleko Holešova dokon-
čené celé dálniční křížení, získá zóna v rámci dopravní infrastruk-
tury České republiky výjimečnou polohu na křižovatce tahů od zá-
padu k východu a od severu k jihu.

Strategická zóna může být podle agentury CzechInvest zajíma-
vá především pro společnosti podnikající v automobilovém prů-
myslu, letectví nebo strojírenství a plastikářství. Tedy pro ty obory,
které mají v regionu největší tradici.

„O zónu v Holešově je mezi investory zájem,“ říká Rudyšarová.
„Potvrdila to i nedávná akce, kterou CzechInvest přímo v Holešo-
vě pořádal a na které jsme developerům dopodrobna představili
všechny výhody nejnovější strategické zóny České republiky.“

Holešov může investorům nabídnout plochu tří set hektarů. Na
přípravě vnitřního členění zóny spolupracovalo i Vysoké učení
technické. Také díky tomu je zóna velmi variabilní a dokáže nabíd-
nout vyvážené prostory jak pro velkého strategického investora, tak
pro menší lokální společnosti.

Čísla a fakta Strategické průmyslové zóny Holešov:
vodovod – 5 900 metrů
kanalizace – 5 500 metrů
plynovod – 3 000 metrů
elektrické rozvody – 4 250 metrů
kanál dešťových vod – 1 900 metrů
komunikace – 27 600 čtverečních metrů
vnitrokomunikace – 24 000 čtverečních metrů
cyklostezky – 8 900 čtverečních metrů Zdroj: CzechInvest

Více na www.zonaholesov.cz

www.zonaholesov.cz
www.mmr.cz
www.sfzp.cz
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Olomoucký kraj opět zaplatí
za obce a města poplatky OSA

Olomoucké hejtmanství zaplatí stejně jako v předchozích letech
i příští rok za všechny obce a města v kraji poplatek Ochrannému
svazu autorskému (OSA) za veřejnou produkci hudby. Celkem na ten-
to účel poskytne zhruba půl milionu korun, řekl mluvčí hejtmanství
Ivo Heger.

Obce a města musejí platit ochrannému svazu poplatky za pro-
dukci hudby, která doprovází například hlášení místních rozhlasů.
Hromadná platba je podstatně výhodnější, než kdyby obce hradily
poplatky individuálně. Starostům navíc odpadne vyjednávání s OSA.

Kraj hradí poplatek za obecní a městské samosprávy již od ro-
ku 2001. Tehdy hromadnou úhradu v rámci jedné smlouvy navrhl
krajské radě jeden ze starostů z Olomoucka. Argumentoval tehdy
tím, že výše částky, kterou zaplatí kraj, je pouze jednou dvacetinou
toho, co by zaplatily obce dohromady. maš

Jihočeský kraj podpoří územní plány
Zastupitelstvo Jihočeského kraje schválilo pravidla grantového

programu Podpora tvorby územně plánovací dokumentace obcí
pro rok 2010 a pravidla grantového programu Podpora tvorby
územně analytických podkladů obcí s rozšířenou působností pro
rok 2010. Současně vyhlásilo tyto programy ke dni 1. 1. 2010. Pra-
vidla programů společně s dalšími souvisejícími dokumenty budou
po dni nabytí účinnosti dostupné na internetových stránkách kra-
je v sekci Granty, fondy EU, rubrika Aktuální výzvy a informace
a rovněž prostřednictvím rubriky Územní plánování.

Zdroj: www.kraj-jihocesky.cz

Jihočeský kraj podpořil projekty
rozvoje venkova a krajiny

Jihočeský kraj podpořil úspěšné žadatele z Grantového progra-
mu na podporu rozvoje venkova a krajiny v rámci opatření 2 Pod-
pora chovu ryb ve vodních tocích. Tento grantový program vyhlá-
sil odbor životního prostředí, zemědělství a lesnictví, oddělení roz-
voje venkova, péče o krajinu a koncepcí.

Jak uvedl radní pro životní prostředí a zemědělství Karel Vlasák,
bylo podpořeno Radou Jihočeského kraje celkem 15 úspěšných pro-
jektů v celkové výši 707 tisíc korun. Cílem tohoto opatření je zej-
ména podpora aktivit uživatelů rybářských revírů, rybářských svazů
a univerzit, středních škol, výzkumných ústavů se zaměřením na ry-
bářství vedoucích k lepší péči o rybí společenstva ve vodních tocích.

Specifickým cílem opatření je podpora subjektů starajících se o
rybí společenstva a ostatní živočichy ve vodních tocích poskytnu-
tím finanční podpory na nákup technického vybavení potřebného
k zabezpečení této péče a podpora nákupu a vysazování některých
původních druhů ryb. Opatření sleduje dosažení specifických cílů
programů, a to udržování a ochranu rybích společenstev a ostat-
ních vodních živočichů ve vodních tocích, zlepšení technického vy-
bavení subjektů starajících se o rybí společenstva a ostatní živoči-
chy ve vodních tocích a zvýšení biodiverzity vodních toků.

www.kraj-jihocesky.cz

Granty Nadace Partnerství
do 20 000 korun

Cílem grantů do 20 tisíc korun je podpořit projekty výsadeb
stromů, které v daném místě přispějí ke zkvalitnění životního pro-
středí a aktivním zapojením zvýší zájem občanů o krajinu. Granty

Ministerstvo navýšilo příspěvek
pro ROP Střední Morava

Ministerstvo pro místní rozvoj navýšilo objem financí na dotace
z Regionálního operačního programu Střední Morava v roce 2009
na 3 265 458 000 korun. Zvýšení dotace o 573 465 000 Kč poža-
dovala Regionální rada regionu soudržnosti Střední Morava na za-
jištění plynulého financování programu v roce 2009.

Úspěšná administrace a proplácení jednotlivých projektů vyčer-
pala stanovený rozpočet dříve, než bylo řídícím orgánem progra-
mu plánováno. Původní výše dotace na letošní rok byla 2 691 993
000 korun. „Žádost o navýšení dotace regionální rady je jedno-
značně pozitivním signálem, který ukazuje zvýšenou efektivitu roz-
dělování dotací,“ uvedl ministr pro místní rozvoj Rostislav Von-
druška. Regionální operační programy jsou financovány z rozpoč-
tové kapitoly MMR. Prostředky jsou poskytovány jednotlivým
Regionálním radám na zajištění financování Regionálních operač-
ních programů. Zdroj: E-info OK

Kurzy pomohou při realizaci
projektu

Semináře, školení, vzdělávací kurzy a workshopy tvoří hlavní ná-
plň vzdělávacích aktivit projektu Podpora rozvoje Olomouckého
kraje. Určeny jsou především stávajícím i potenciálním předkladate-
lům projektů do ROP Střední Morava na území celého Olomoucké-
ho kraje. Významně pomáhají naplnit cíl projektu – pomoci s úspěš-
ným a efektivním čerpáním finančních prostředků ze Strukturálních
fondů Evropské unie (SF EU).

Cílem seminářů je odborně připravit předkladatele projektů na
problémy a úskalí týkající se zejména samotné realizace projektu
a fáze udržitelnosti výstupů projektu. Především by se ale díky nim
měli zájemci naučit předcházet situacím, kdy chybné – ať už admi-
nistrativní nebo finanční – řízení projektu vede ke krácení dotace
nebo vzniku neuznatelných nákladů projektu.

Na začátek roku 2010 Olomoucký kraj připravil pro zájemce ná-
sledující bezplatné semináře a vzdělávací kurzy:

• Úvod do problematiky PPP (Public Private Partnership) projektů
– 14. ledna 2010 v Olomouci

• Řízení a administrace projektů 4. a 5. února 2010 v Olomouci
• Finanční řízení projektů, finanční kontrola a audit – 11. a 12.

února 2010 v Olomouci

Pozvánky s podrobným programem jednotlivých seminářů a při-
hlášky na uvedené akce jsou dostupné na internetových strán-
kách projektu Podpora rozvoje Olomouckého kraje 2008–2010
www.kr-olomoucky.cz/partnerstvi . Další informace zájemcům po-
skytne projektová manažerka Leona Valovičová – tel. 585 508 236,
724 057 295, e-mail l.valovicova@kr-olomoucky.cz.

Zdroj: E-info OK

Plzeňský kraj opět podpoří
obnovu kulturních památek

Rada Plzeňského kraje schválila program s názvem Zachování
a obnova kulturních památek Plzeňského kraje. Je určený pro po-
skytování dotací pro oblast péče o kulturní dědictví jako účinného
nástroje k posílení hodnoty a atraktivity území Plzeňského kraje.
Žádat o dotaci mohou vlastníci objektů prohlášených za kulturní
památky. Uzávěrka žádostí je 14. ledna 2010 ve 14.00.

Zdroj: www.kr-plzensky.cz

www.kr-plzensky.cz
www.kraj-jihocesky.cz
www.kraj-jihocesky.cz
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napomáhají posílit společenský význam menších obcí, občanských
sdružení, obecně prospěšných společností, spolků a škol. Snaží se
aktivizovat a povzbuzovat tyto subjekty k psaní a realizaci konkrét-
ních projektů a v tomto ohledu také upevňovat jejich zdravou se-
bedůvěru. V letošním roce udělil program Strom života Nadace Part-
nerství grant do 20 tisíc korun celkem 55 projektům realizovaným
po celé republice. Díky získané dotaci mohli například v Radoňovi-
cích vysázet jeřábovou alej. Ve Vrdech zase žáci základní školy oze-
lenili stromy svou nově vybudovanou cyklostezku. Každoročně tak
díky grantům vyrostou desítky nových alejí nebo stovky stromů
v areálech škol, obecních parcích a sadech. Podrobnější informa-
ce: http://www.nadacepartnerstvi.cz/p-12476&exp=male123

ZDRAVÉ STROMY PRO ZÍTŘEK

Cílem grantu Zdravé stromy pro zítřek je podpora kvalitního od-
borného ošetřování stromů a zvyšování povědomí veřejnosti o této
činnosti. Projekt nabízí obcím, školám, občanským sdružením a dal-
ším subjektům bezplatné ošetření jednoho vzrostlého stromu. Grant
Zdravé stromy pro zítřek je výsledkem spolupráce Nadace Partnerství
se Společností pro zahradní a krajinářskou tvorbu. Prostřednictvím od-
borníků, kteří jsou držiteli mezinárodního certifikátu ETW (European
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Tree Worker – evropský arborista), bude v příštím roce ošetřeno 20 vý-
znamných stromů rostoucích na území celé ČR. Mezi vybranými stro-
my je třináct lip, čtyři duby, jilm, jasan a kaštan. Podrobnější informa-
ce: http://www.nadacepartnerstvi.cz/p-25749&exp=male328

Nadace Partnerství je nejvýznamnější česká nadace podpo-
rující projekty udržitelného rozvoje ve všech regionech České re-
publiky. Během 18 let své existence podpořila formou nadačních
příspěvků ve výši přes 213 miliónů korun už na 2383 projektů ne-
vládních neziskových organizací, škol, obecních úřadů i jednotliv-
ců. Společně s pěti sesterskými nadacemi v Bulharsku, Maďarsku,
Polsku, Rumunsku a na Slovensku je součástí asociace Environ-
mental Partnership for Sustainable Development.

Program Strom života Nadace Partnerství pomáhá nevládním
organizacím, obcím a dalším partnerům vytvářet zdravé a příjem-
né prostředí pro každodenní život, a to zejména podporou výsa-
deb stromů a péče o krajinu či veřejná prostranství. Péči o stromy
mohou lidé podporovat formou veřejné sbírky, každoročním hla-
sováním v anketě Strom roku nebo přímou účastí při výsadbách.
Generálním partnerem programu Strom života je společnost Skan-
ska CS, která jej v tomto roce podporuje částkou 5 milionů korun.

Seznam příjemců z fondů EU
byl zveřejněn

Národní orgán pro koordinaci – ministerstvo pro místní rozvoj
zveřejnil na svých internetových stránkách www.strukturalni-fon-
dy.cz seznam všech dosavadních příjemců z fondů EU za progra-
mové období 2007–2013.

Zveřejnění příjemců v tomto seznamu vyplývá z nařízení Evrop-
ské komise. Každý žadatel tak předem ví, že když jeho projekt bu-
de schválen, bude uveden v tomto seznamu. Cílem je co největší
transparentnost při čerpání evropských dotací.

Seznam je přizpůsoben pro snadné vyhledávání – uživatel si tak
může například zvolit příjemce jen z jednotlivého operačního pro-
gramu, nebo si nechat zobrazit již dokončené projekty, uvidí, v ja-
ké výši byla příjemci dotace od EU schválena, či proplacena. Ze se-
znamu také vyplývá, že do začátku prosince již bylo schváleno při-
dělení dotací z fondů EU více než 14 000 žadatelům. Seznam
příjemců bude procházet pravidelnou aktualizací.

Národní orgán pro koordinaci (NOK),
Ministerstvo pro místní rozvoj ČR

e-mail: nok@mmr.cz; web: www.strukturalni-fondy.cz
EUROFON 800 200 200 (bezplatná informační linka o EU)

www.strukturalni-fondy.cz
mailto:nok@mmr.cz
http://www.nadacepartnerstvi.cz/p-25749&exp=male328
http://www.nadacepartnerstvi.cz/p-12476&exp=male123
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Spolek pro obnovu venkova ČR

SPOLEK PRO OBNOVU VENKOVA
ČESKÁ REPUBLIKA
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www.spov.org
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Předsednictvo SPOV ČR:

Mgr. Eduard Kavala
předseda
starosta obce Bělotín
Jiří Žák
místopředseda
senátor PČR
JUDr. Radan Večerka
tajemník ministra školství,
mládeže a tělovýchovy ČR
Ing. arch. Jan Florian
Stanislav Rampas
Mgr. Petr Kulíšek
Miroslav Kovařík
František Winter
Pavel Hroch

753 64 - Bělotín 151
tel.: +420 581 612 100

mobil: +420 602 514 347
spov@belotin.cz

tajemnice:j
Ing. Marcela Harnová

Slaměníkova 37
751 11 - Radslavice

harnova.marcela@tiscali.cz

Dalšími členy předsednictva
Spolku pro obnovu venkova
ČR jsou předsedové krajských
organizací.

Spolek pro obnovu venkova České republiky
Association for the Advancement of Countryside in the Czech Republic
Verein für Erneuerung des ländlichen Lebens in der Tschechischen Republik
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